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مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی مفصل به موضوع 
ایمنی در معادن ایران پرداخته است؛ در این گزارش که چالش های ایمنی 
معادن را در ایران بررس��ی می کند، موضوعاتی همچون ایمنی محیط کار، 
نقش فناوری های نوین و ایمنی در معادن ایران به تفصیل مورد بررسی قرار 
گرفته اند. گزارش مرکز پژوهش های مجلس با بررس��ی تاریخی معدنکاری 
بیان می کند که این ش��غل بس��یار پرمخاطره بوده و آثار سویی بر سلامت 
انس��ان و محیط زیست دارد. حساس��یت نهادهای مدنی و الزام دولت ها به 
نظارت و قانون گذاری نیز حاکی از س��طح بالای آسیب فعالیت های معدنی 

بر سلامت معدن کاران است....

چالش های ایمنی معادن 
گزارش
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نظرگاه

قائ��م مقام ایمیدرو ب��ا تاکید بر افزایش تولید از س��وی 
شرکت چادرملو در امس��ال، گفت: فرآیند افزایش سرمایه 
ای��ن ش��رکت از ۵۵.۵۰۰ میلی��ارد ری��ال )س��ال ۹۸( به 

۶۷.۰۰۰میلیارد ریال در امسال اجرایی می شود.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، عباس نعیمی در جلسه 
کنترل مدیریت ش��رکت چادرملو ک��ه با حضور مدیرعامل 
و اعض��ای هیات مدی��ره ای��ن مجموعه در مح��ل ایمیدرو 
برگزار ش��د، افزود: چادرملو افزایش س��رمایه س��ال ۹۸ را 
 از ۴۴هزار میلیارد ریال به ۵۵.۵۰۰ میلیارد ریال عملیاتی 

کرد.
وی گفت: افزایش سرمایه این شرکت تا ۱۱۵۰۰ میلیارد 
ریال امسال اجرایی خواهد شد. عضو هیات عامل ایمیدرو 
با تاکید بر تقویت حوزه بومی سازی در شرکت های معدن و 
صنایع معدنی، عنوان کرد: سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بر بومی سازی یک میلیارد دلاری بخش معدن و 
صنایع معدنی تاکید دارند و به طور حتم این ظرفیت برای 

تحقق این مهم در این بخش وجود دارد.
نعیم��ی افزود: س��اخت داخ��ل، رویکردی اس��ت که در 
ای��ن حوزه به عنوان ی��ک اولویت در وزارت صنعت، معدن 

وتجارت و ایمیدرو مورد توجه است.

بهره�ب�رداری�از��۵ط�رح�توس�عه�ای�تا�س�ال���
1403

در ادامه این جلس��ه ناصر تقی زاده، مدیرعامل ش��رکت 
چادرملو طی س��خنانی با اش��اره به طرح های توس��عه این 
مجموعه معدنی، گفت: طرح اکتش��اف مقدماتی، تفصیلی، 
آماده س��ازی و دس��تیابی ب��ه ت��وده معدن��ی در آنومالی 
D۱۹ و ط��رح احداث کارخانه گندله س��ازی ش��ماره ۲ با 
ظرفی��ت تولید س��الانه ۵ میلیون ت��ن و طرح های احداث 
 کارخانه کنس��انتره از طرح های توس��عه ای این شرکت به 

شمار می رود.

وی ب��ا بی��ان اینکه طرح های توس��عه چادرملو تا س��ال 
۱۴۰۳ ب��ه بهره برداری خواهند رس��ید، اف��زود: همچنین 
ط��رح اح��داث کارخان��ه تولی��د فروآلیاژه��ا )فرومنگن��ز 
پرکرب��ن و فرو س��یلیکومنگنز( با ظرفی��ت تولید ۵۰هزار 
ت��ن و گندل��ه ب��ه ظرفی��ت ۴ میلی��ون ت��ن با تاس��یس 
 ش��رکت جدی��د ب��ا مش��ارکین نی��ز هدف گذاری ش��ده

است.
تقی زاده طرح احداث یک واحد نیروگاه خورش��یدی در 
مجتمع صنعت��ی و معدنی چادرمل��و را از دیگر طرح های 
مه��م این مجموعه و خواند و در این باره گفت: احداث یک 
واحد نیروگاه خورش��یدی به ظرفی��ت ۱۰مگاوات در جوار 
نیروگاه ۵۰۰مگاواتی در مجتمع صنعتی چادرملو امس��ال 

افتتاح خواهد شد.
مدیرعامل ش��رکت چادرملو گفت: هزینه سرمایه گذاری 
در ط��رح فوق حدودا به می��زان ۷میلیون یورو خواهد بود. 
س��هم س��اخت داخل تجهیزات طرح یاد شده، با توجه به 

بومی سازی به عمل آمده ۴۰درصد است.
تق��ی زاده ادام��ه داد: توس��عه نیروگاه مذک��ور به میزان 
۱۰۰م��گاوات، به صورت مس��تقل یا مش��ارکت با س��ایر 

شرکت ها پیش بینی شده است.

عملکرد�تولید�سال���۹۸
وی در بخش دیگری از س��خنانش با اش��اره به عملکرد 
این ش��رکت در ح��وزه تولید در س��ال ۹۸، گفت: س��ال 
گذشته، اس��تخراج س��نگ باطله ۵۲ میلیون و ۵۸۸ هزار 
تن و س��نگ آهن اس��تخراج ش��ده، مع��ادل ۱۴ میلیون و 
۴۴۴ ه��زار تن بوده اس��ت. تقی زاده اف��زود: در این مدت، 
۹ میلیون و ۶۶۲ هزار تن کنس��انتره س��نگ آه�ن ت�ولید 
ش��ده و این عملکرد به میزان ۲۹درص��د فراتر از ظرفیت 
اسمی کارخانه ها اس��ت. مدیرعامل شرکت چادرملو اعلام 
کرد: س��ال گذشته، شرکت توانس��ته است ۵۰۰ هزار انواع 
سنگ آهن دانه بندی تولید کند. ت�ولید گن�دله نیز در این 
مدت، به میزان ۳میلیون و ۶۲۲هزار تن محقق شده است. 
وی افزود: در س��ال۹۸، به می��زان یک میلیون و ۵۸۶هزار 
تن آهن اسفنجی تولید شده است. تولید سال ۱۳۹۸، فراتر 
از ظرفیت اس��می کارخانه محقق ش��ده اس��ت. همچنین 
تولید شمش فولاد در سال ۱۳۹۸، به میزان یک میلیون و 

۲۱هزار تن، محقق شده است.
بومی�سازی��

تق��ی زاده اظهار ک��رد: چادرمل��و در س��ال۹۸، بیش از 
۲۶.۵۰۰قطعه را بومی سازی کرده است.

ش��رکت هپکو درحالی در آستانه سومین واگذاری قرار 
دارد که اینبار درحال بازگش��ت به دولت است و به جهت 
شفاف نبودن شرایط واگذاری مشخص نیست با این اقدام، 

بار دیگر به رونق قبلی خود بازمی گردد یا خیر.
به گزارش »گسترش نیوز«، شرکت هپکو اراک از جمله 
صنایع استراتژیک کشور به شمار می آید که تا کنون نقش 
بس��زایی در توس��عه عمران و سازندگی کش��ور ایفا کرده 
اس��ت. شرکتی که سالیانی بازوی اجرایی دولت در عمران 
و آبادانی کش��ور به ش��مار می رفت هم اکنون با مشکلات 

عدیده ای دست و پنجه نرم می کند. 
مش��کلاتی که عمدتا بعد از واگذاری ه��ای غیر اصولی 
ایج��اد ش��ده و هم اکنون نیز می تواند ش��رکت را بیش از 

پیش دچار مشکل کند.
تس��هیلات مع��وق و ربح مرک��ب وام ها، حق��وق معوق 
کارکنان، کاهش ش��دید س��فارش گیری، مج��وز واردات 
ماشین آلات مش��ابه تولید داخل و ماشین آلات مستعمل، 
نبود س��رمایه در گردش کافی، مشکلات تأمین قطعات و 
مواد اولیه تولید و از این قبیل موارد، اجازه فعالیت را مانند 
گذش��ته به این شرکت نمی دهد و این شرکت را به موتور 
تولید بدهی تبدیل کرده اس��ت که با گذش��ت هر روز بر 

بدهی های این شرکت افزوده می شود. 
بخش قابل توجهی از این مش��کلات ناشی از حاکمیت 
مدیریت نادرست در شرکت است که با انجام واگذاری های 

غل��ط اتفاق افتاد. هم اکنون پس از دوبار واگذاری ناموفق 
)یکب��ار در س��ال ۱۳۸۵ به ش��رکت واگن س��ازی کوثر و 
بار دوم با اقس��اط بلندم��دت به ش��رکت هیدرواطلس(، 
این ش��رکت در تاریخ ۲۸/ ۰۶/ ۱۳۹۸ به دس��تور ریاس��ت 
جمهور برای بازگش��ت به دولت، ب��ه صورت موقت جهت 
 تعیین تکلیف به س��ازمان خصوصی س��ازی منتقل ش��ده 

است.
ابلاغ�شرایط�واگذاری�پس�از�انتقال�سهام��

اوای��ل خ��رداد م��اه، نام��ه ای از طرف رئیس س��ازمان 
خصوصی س��ازی به سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، مبنی بر »واگذاری بدون پیش شرط شرکت هپکو 
و تمامی ش��رکت های متعلق به آن ب��ا حفظ کلیه حقوق 
مرتبط، به س��ازمان گسترش و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدر( با اعمال حق مالکیت« منتش��ر شد 
و در آن از تاریخ ۰۶/ ۰۳/ ۱۳۹۹ شرکت هپکو را متعلق به 

ایمیدرو معرفی کرد. 
نام��ه مذکور موید قطعی بودن انتقال س��هام و مالکیت 

شرکت به وزارت صمت و سازمان ایمیدرو است.
از قرار معلوم به جهت تسریع در امور، ابتدا سهام هپکو 
منتقل می ش��ود و پس از انجام انتقا ل، ش��رط و ش��روط 
واگذاری در دولت بررس��ی و به ایمیدرو ابلاغ خواهد شد. 
هرچن��د گفته ش��ده ای��ن انتقال موق��ت و در جهت حل 
مشکلات و اصلاح ساختار شرکت خواهد بود ولی مشخص 

 نیست چرا باید شرط و شروط واگذاری پس از انتقال سهام 
ابلاغ شود. با اینکه ایمیدرو یک سازمان توسعه ای است اما 
در مقاطعی دچار مشکلات مدیریتی شده و به واسطه این 
مشکلات بس��یاری از طرح های توسعه ای کشور در زمینه 
 اکتش��اف و بهره برداری متوقف، یا پیشرفت آنها با کندی 

مواجه شد. 
ع��لاوه بر این، نکته قابل توج��ه در این خصوص امکان 
واگ��ذاری ایمیدرو به صورت س��هامی عام در بورس اوراق 
به��ادار در آینده نزدیک اس��ت، خبری که چندی پیش از 
طرف مدیرعامل ایمیدرو مطرح شد و با توجه به مشکلات 
کلان دولت در بودجه س��ال ۱۳۹۹ و روند فعلی واگذاری 
 ش��رکت های تحت مدیری��ت دولت، بس��یار نزدیک تلقی 

می شود.

زمین�با�ارزش،�پاشنه�آشیل�تولید�در�هپکو��
از طرفی در واگذاری های پیش��ین شرکت هپکو، که از 
خریداران تضمین هایی برای حفظ اشتغال و تولید صورت 
گرفت��ه بود و ش��روطی برای عمل به تعه��دات آنها وجود 
داش��ت، مش��اهده ش��د که پس از مدتی رویکرد مدیران 
شرکت از اهمیت رونق تولید به سوءاستفاده از زمین های 
شرکت و سرمایه گذاری در بخش های غیرمرتبط با فعالیت 

شرکت، تبدیل شد. 
در واقع زمین های با ارزش شرکت پاشنه آشیل کاهش 
تولید آن شده و تولید را از اولویت های شرکت هپکو خارج 

کرد.
انتقال�هپکو�به�ایمیدرو�ابهام�دارد��

واگذاری هپکو به یک س��ازمان توسعه ای نظیر ایمیدرو 
بدون تعیین سازکاری شفاف و اصولی، آینده شرکت هپکو 

را با ابهام مواجه خواهد کرد. 
سازمان ایمیدرو یا هر سازمان دولتی دیگر که مدیریت 
شرکت هپکو را به عهده خواهد گرفت باید قبل از واگذاری 
برنامه ه��ای کوتاه م��دت و بلندمدت خ��ود را برای احیای 
ش��رکت به دولت و س��هامداران ارائه کند تا براساس این 

برنامه و عملکرد مدیریتی، مورد ارزیابی قرار گیرد. 
کارکنان شرکت و سهامداران انتظار دارند بعد از گذشت 
بیش از یک س��ال و نیم بلاتکلیف��ی بهترین تصمیم برای 

این شرکت گرفته شود و هپکو به رونق گذشته بازگردد.

افزایش�سرمایه��11۵00میلیارد�ریالی�چادرملو�طی�سال�۹۹

ماجرای�واگذاری�شرکت�هپکو

 گروه معدن: 
در ماه ه��ای اخیر قیمت ارز دوباره صعودی 
ش��ده و بس��یاری از مدیران معادن را بر آن 
داش��ته تا ب��ه دنبال عرض��ه محصولات خود 
در ب��ازار جهان��ی باش��ند یا س��نگ آهن را با 
قیمت های جهانی در داخل بفروشند، همین 
مس��اله صنعت فولادی ها از جمله ذوب آهن 

را تحت تاثیر قرار می  دهد.
ب��ه گ��زارش م��وج، ب��ا توج��ه ب��ه اینکه 
جلس��ه تعیین قیم��ت کنس��انتره، گندله و 
آهن اس��فنجی به دلیل اخت��لاف معدنی ها با 
فولادی ها به نتیجه نرس��یده و معاون معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت هم  از تشکیل 
ی��ک کارگروه ۵ نف��ره ب��رای تعیین ضریب 
قیمت��ی این محص��ولات خبرداده اس��ت، به 
نظر می رسد سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت باید به مقوله ای سنگ آهن نیز ورود 
کند تا با توجه به اینکه این بازار از نوس��انات 
بالایی برخوردار اس��ت شرکت هایی همچون 
ذوب آه��ن اصفهان که متکی به این محصول 
هس��تند بتوانند بدون دغدغه در سال جهش 
تولید به مواد اولیه مورد نیاز خود دست پیدا 

کند.
از طرف دیگر در ماه ه��ای اخیر قیمت ارز 
دوباره صعودی شده و بسیاری از مدیران معادن 
را بر آن داش��ته تا به دنبال عرضه محصولات 
خود در بازار جهانی باش��ند یا س��نگ آهن را 
ب��ا قیمت ه��ای جهانی در داخل بفروش��ند، 
همین مس��اله فولادی ها ازجمل��ه ذوب آهن 
را تح��ت تاثیر ق��رار می دهد، و ب��ه عبارتی 
در بلندم��دت رش��د قیمت ای��ن محصولات، 
زنجی��ره تولی��د را دچار نوس��ان می کند که 
 تبع��ات آن دوباره ب��ه هم��ه تولیدکنندگان 

برگردد.
حال با توجه به اینکه س��ال گذشته جعفر 
س��رقینی، معاون معدنی وقت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در گفت وگویی به موج گفته 
بود که »طبق م��اده ۳۲ قانون معادن وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت می توان بخش��ی از 
مج��وز پهنه ه��ای معدنی را ب��دون برگزاری 
مزای��ده ب��ه ش��رکت هایی بدهد ک��ه دارای 
صلاحیت فنی هس��تند و این مس��ئله کمک 

می کند تا آنه��ا بتواند بدون اینکه مش��کلی 
در زمین��ه قیمت گذاری م��واد اولیه همچون 
س��نگ آهن داشته باش��ند نیاز خود را تأمین 

کنند.«
ش��رکت ذوب آه��ن پی��ش از ای��ن معدن 
سنگ آهن نیز داشته و بعدها به دلیل واگذاری 
و رفع دیون، بخشی از آن در کنار کک سازی 
واگذار شده و این ش��رکت از صلاحیت فنی 
لازم برخوردار اس��ت، هرچن��د واگذاری آن 
درس��ت نبوده و باعث ش��ده که این شرکت 
درحال حاضر برای تأمین نیاز خود به معادن 
دیگر وابس��ته ش��ود و از طرف دیگر بسیاری 
از مع��ادن عرضه کافی انجام نمی دهند و این 
شرکت با مشکل مواد اولیه مواجه است، البته 
س��ال گذشته وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مذاکراتی ب��رای حل این مش��کل انجام داد 
و توافق های نیز به دس��ت آمده اس��ت که بر 

مبنای آن س��همیه ای از فروش س��نگ آهن 
مرکزی به ش��رکت ذوب آهن تخصیص یافت، 
اما در س��ال جاری هنوز هی��چ اقدامی انجام 

نشده است.
از ای��ن رو سرپرس��ت وزارت صنع��ت باید 
نس��بت به وضعیت عرض��ه کافی محصولات 
آگاهی داش��ته باشد تا دس��ت دلال ها از این 
بازار کوتاه شود و واحدهای تولیدی همچون 
ذوب آه��ن محصولات خود را ب��دون دغدغه 
تولید کنند و از س��وی دیگ��ر به دنبال طرح 
واگذاری یک پهنه اکتش��افی به این مجتمع 
 فولادی باشد تا کسری مواد اولیه آن برطرف 
ش��ود. از آنجای��ی که م��درس خیابانی پیش 
از وزارت، مدیری��ت ش��رکت ه��ای فولادی 
قض��ا  از  و  دارد  کارنام��ه خ��ود  در  نی��ز  را 
دس��تاوردهای درخش��انی نی��ز در این حوزه 
از خود برجای گذاش��ته اس��ت، به طور قطع 

از مش��کلات ش��رکت ه��ای ف��ولادی برای 
تامی��ن مواد اولی��ه آگاهی دارد و بر اس��اس 
قان��ون تصمیم  مناس��بی برای رفع مش��کل 
اتخ��اذ می کن��د، چراکه یک��ی از موفق ترین 
الگوهای توس��عه، اتصال زنجیره بالادس��تی 
ب��ه صنای��ع پایین دس��تی اس��ت، واگذاری 
پهنه ها به ش��رکت های ف��ولادی می تواند به 
توس��عه حلقه ه��ای میانی نی��ز بی انجامد، از 
طرف دیگر این سیاس��ت کم��ک می کند تا 
 چشم انداز تولید ۵۵ میلیون تن فولاد محقق 
ش��ود.  در غیر این صورت اگر ش��رکت های 
ف��ولادی در تامین س��نگ آهن م��ورد نیاز با 
چالش مواجه باش��ند س��رمایه گذاری جدید 
در این بخش انجام نخواهد ش��د و دستیابی 
 ب��ه هدف پیش��رو ب��ا چالش مواج��ه خواهد 
ش��د. درحال حاضر به دلیل افزایش نرخ دلار 
بخش��ی از معدنکاران به صادرات محصولات 

معدنی تمایل بیش��تری نشان دادند و چالش 
تامی��ن مواد اولیه برای ش��رکت های فولادی 
ایج��اد ش��ده و اقداماتی که ب��رای رفع این 
مش��کل انجام شده به صورت پایدار چالش را 
رفع نکرده و از طرف دیگر مس��ئولان شرکت 
ذوب آهن اصفهان بارها نس��بت به مشکلات 
ناش��ی از تامین مواد اولیه انتق��اد کرده اند و 
انتظار می رود سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به این مقوله ورود کند و با واگذاری 
پهنه های معدنی به این شرکت های صنعتی، 
در مس��یر جهش تولید گام ب��ردارد، هرچند 
درحال حاض��ر طب��ق ماده۴۳ قان��ون معادن 
ش��رکت های که پهنه ه��ای معدنی را اختیار 
می کنند ابتدا موظف هس��تند که نیاز داخلی 
را تأمین کنند و س��پس مازاد را صادر کنند، 
اما به نظر می رس��د تاکنون این دستورالعمل 

کارساز نبوده است.

اتصال معادن به صنایع فولادی با واگذاری پهنه های معدنی

رفع�موانع�تولید�برای�فولاد�و�صنایع�بالادستی��
شاید یکی از مهم ترین موضوعاتی که در یک دهه گذشته 
در اقتصاد ایران مطرح ش��ده موضوع شیوه حمایت از صنایع 
است. برخی اقتصاددانان معتقدند حمایت از صنایع به معنای 
تزریق منابع به آن هاست؛ یعنی حمایت از صنعت را تنها در 
قالب موضوعات مالی می دانند. گروه دوم بر این اعتقادند که 
صنای��ع بیش از منابع مالی، به رفع موانع تولیدی نیازمندند. 
ش��اید یک دهه قبل هرک��دام از این راهکارها می توانس��ت 
به صورت جداگانه موثر باشد، ولی امروز و در میانه تحریم ها، 
صنایع نیازمند حمایت مالی و س��اختاری شده اند. البته رفع 
ان��واع موانع تولید، مانند تس��هیل ش��رایط تامین اجتماعی، 
مالیاتی، گمرکی و بانکی به نفع تولید و اش��تغالِ بیشتر برای 
کش��ور، مقدم بر هر عملی اس��ت. دولت در این مقطع زمانی 
که فش��ارهای ناش��ی از تحریم ها بر دوش صنایع س��نگینی 
می کند، باید به تغییر روندها و رویه ها بیندیش��د؛ مخصوصا 
اینکه تغییر این ش��رایط نه نیازمند تامین منابع است و نه به 
شرایط آن سوی مرزها و تحریم ها وابستگی دارد. نمونه آشکار 
این موضوع کاهش ۴۸ درصدی میزان صادرات کالایی کشور 
در فصل بهار اس��ت. کرون��ا و تحریم ها دلیل غالب بوده، ولی 
موانع صادرات نیز نقش کمی نداشته است. در این موقعیت، 
جهش تولید، ایجاد اشتغال و کمک به معیشت مردم درگرو 
رف��ع موانع تولید ق��رار دارد. از منظر اقتصاد کلان، موقعیت 
صنعت فولاد با موقعیت دیگر صنایع کش��ور متفاوت نیست. 
البته فش��ار تحریم ها بر این صنایع به ش��دت سنگین شده و 
یک نمونه آن اقدامات خزانه داری امریکاس��ت که می کوشد 
با شناس��ایی روندهای مالی، هر ش��خص و ش��رکتی را که با 
صنعت فولاد ایران در ارتباط اس��ت زمین گیر کند. بااین حال 
مس��یر توس��عه در این بخش نه متوقف  شده و نه می توان آن 
را متوقف کرد. رس��الت صنعت فولاد امروز کمک به افزایش 
رشد اقتصادی، حفظ اشتغال و به گردش درآوردن چرخ های 
اقتصاد ملی اس��ت و از این منظر، دوران حساسی پیش روی 

این صنعت قرار دارد.
فولاد�چه�کرد�و�چه�می�کند؟��

توس��عه صنعت فولاد کشور در دورانی انجام می شود که از 
هر نظر موقعیت اقتصاد ملی حساس است؛ هم کرونا روندها 
و رفتاره��ا را تغیی��ر داده و هم تحریم ها مدام روی  هم تلنبار 
می ش��ود. اما در این مقطع زمانی چندین دستاورد بزرگ در 
کارنامه صنعت فولاد کشور ثبت  شده است. یکی از مهم ترین 
و استراتژیک ترین آنها مشارکت قابل تحسین صنعت فولاد در 
راه اندازی خط لوله انتقال نفت گوره به جاس��ک اس��ت. برای 
نخستین بار در تاریخ اقتصاد کشور، لوله های فولادی مناسب 
برای انتقال نفت ترش در کشور به کمک فولاد مبارکه و فولاد 
اکس��ین تولید شده اس��ت. همین اقدام موجب صرفه جویی 
چندین میلیون دلاری در کش��ور شده و علاوه بر آن، صنعت 
ف��ولاد را نی��ز از نظر فناوری تولید و تجربۀ س��اخت، چندین 
گام به پیش رانده اس��ت. هم زم��ان، راه اندازی ابر پروژه نورد 
گرم شماره ۲ نیز موفقیت بزرگ دیگری است که در کارنامه 
فولاد مبارکه و اساسا صنعت فولاد کشور به ثبت رسیده است. 
ای��ن اقدام »پویش تولید، ت��داوم و امید« برای فولاد مبارکه 
است. با راه اندازی ابر پروژه نورد گرم شمارۀ ۲ ظرفیت تولید 
کلاف گرم در فولاد مبارکه به ۷.۲ میلیون تن خواهد رس��ید 
و بر این اس��اس نه تنها از واردات بی نیاز خواهیم ش��د، بلکه 
امکان صادرات نیز خواهیم یافت. همین امروز نیز بخش��ی از 
ورق های موردنیاز صنایع خودروس��ازی، صنایع نفت و گاز و 
لوله س��ازی و لوازم خانگی در داخل تولید می شود. همچنین 
هم زمان با افتتاح نورد گرم ش��مارۀ ۲، اش��تغال قابل توجهی 
برای جوانان کشور ایجاد می شود. خوشبختانه صنعت فولاد، 
به ویژه فولاد مبارکه، با قدرت مس��یر توسعه را ادامه می دهد 
و نمونه بارز آن رشد سود عملیاتی فولاد مبارکه است که در 
سال گذشته به رقم قابل توجه ۶۲ درصد رسید. سال گذشته 
فروش صادراتی فولاد هم رشد ۱۴۶ درصدی داشت و میزان 
فروش وزنی فولاد نیز با رش��د ۵ درصدی همراه بود و به رقم 
۶ میلیون و ۱۳۰ هزار تن رس��ید. در فرودین ماه امس��ال هم 
می��زان فروش فولاد ۱۱ درصد رش��د ک��رد و حتی عملکرد 
سهام فولاد با بازدهی بیش از ۲۴۰درصدی در امسال همراه 
بوده است. امروز اقتصاد، رونق تولید و بهبود وضعیت صنایع 
به یکی از مهم ترین موضوعات کش��ور بدل ش��ده و باید تمام 
الزامات برای تحقق اهداف بالادس��تی و دست یابی به جهش 
تولی��د رعایت ش��ود. اقتصاد ایران زمان��ی از دام رکود خارج 
می ش��ود که صنایع مهمی مانند فولاد مس��یر رشد و توسعه 
را در پی��ش گیرند و به عنوان پیش ران اقتصاد ملی با قدرت، 

کشور را در مسیر پیشرفت قرار دهند.
منبع: اقتصاد آنلاین

فولاد در خدمت اقتصاد ملی
)بخش پایانی(

حمیدرضا عظیمیان
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان
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چالش های ایمنی معادن
مرکز پژوهش های مجلس شللورای اسللامی در گزارشی 
مفصللل به موضوع ایمنللی در معادن ایران پرداخته اسللت؛ 
در ایللن گزارش کلله چالش های ایمنی معللادن را در ایران 
بررسی می کند، موضوعاتی همچون ایمنی محیط کار، نقش 
فناوری های نویللن و ایمنی در معادن ایران به تفصیل مورد 

بررسی قرار گرفته اند.
گزارش مرکللز پژوهش هللای مجلس با بررسللی تاریخی 
معدنکاری بیان می کند که این شغل بسیار پرمخاطره بوده و 
آثار سویی بر سامت انسان و محیط زیست دارد. حساسیت 
نهادهللای مدنی و الزام دولت ها به نظارت و قانون گذاری نیز 
حاکی از سللطح بالای آسیب فعالیت های معدنی بر سامت 

معدن کاران است.
این گزارش اضافه می کند: از دیدگاه جهانی، مواردی چون 
»خطرات مکانیکی، شیمیایی و بیولوژیک«، »خطرات ناشی 
از منابع انرژی«، »فشللار فیزیکی بر کارکنان«، »مخاطرات 
ناشی از سللقوط از ارتفاع« و »مخاطرات روانی« تهدیدهای 

عمده در فعالیت های معدنی هستند.
 بللا توجه به تصویب قوانین متعللدد و نظارت های فراگیر 
در دنیللا، حللوادث معدنللی با گذشللت زمان تا حللد زیادی 
کاهش پیدا کرده اند و امروزه شللرکت های معدنی پیشرو در 
 دنیللا در تاش هسللتند تا میزان این حللوادث را به »صفر«

برسانند. 
بنگاه های صنعتی و معدنی برای دسللتیابی به این هدف، 

اسللتفاده از ظرفیت فناوری های نوین را در دستور کار خود 
قللرار داده اند تا بلله نتایجی فراتللر از بهبللود در تجهیزات، 
سیستم های مدیریت ایمنی، اصالح فرهنگ و رفتار و تمرکز 

بر قوانین دست یابند.
یافته هللای این گللزارش نشللان می دهد که اسللتفاده از 
فناوری هللای نوین منجر به کاهش جدی مخاطرات و ارتقای 
ایمنی در معادن خواهد شد. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و 
پهپادها می توانند با جمع آوری اطاعات و پردازش هوشمند 
آنهللا در هشللداردهی خطرات به کارکنللان و انجام اقدامات 

پیشگیرانه تاثیرگذار باشند.
همچنیللن فناوری هایی چون رُباتیک، پهپادها و وسللایل 
نقلیه خودران می توانند جایگزین انسللان در مناطق پرخطر 

شده و صدمات و تلفات انسانی را کاهش دهند.

ایللن گللزارش با تاکید بللر اینکه فناوری زنجیللره بلوکی، 
پهپادهللا و اینترنللت اشللیا می تواننللد از معللدن کاری در 
محیط های ناایمن یا معدن کاری به صرف اسللتخراج دارایی 
)فلللزات و سللنگ های گرانبها( جلوگیری کننللد، می افزاید: 
براساس مطالعات میدانی انجام شده در سال ۱۳۹۸ تنها در 
معادن زغال سللنگ ایران در اثر حوادث ناشی از معدن کاری 
مانند سللقوط، گاز گرفتگی، انفجار، ریزش آوار، برق گرفتگی 
و ضربه، ۲۰نفر جان خود را از دسللت داده و ۱۰نفر مصدوم 

شده اند. 
این درحالی اسللت که آمللار دقیقی از حوادث رخ داده در 
سایر معادن منتشر نشده است و مطالعات انجام شده نشان 
می دهللد که اطاعات جامع، تفکیک شللده و بررسللی های 
دقیق و ریشه ای از ابعاد حوادث معدنی در ایران در دسترس 

نیست.
بللر مبنای یافته هللای این پژوهللش، فناوری های نوین به 
عنللوان یک ابزار توانمندسللاز می توانند برای ثبت اطاعات، 
افزایش شللفافیت، تحلیل و نظارت حوادث معدنی نیز مورد 

استفاده قرار گیرند. 
در نتیجه لازم اسللت تا به عنوان نخسللتین اقدام، مطالعه 
جامعی برای شناسللایی موشللکافانه و دقیق حوادث معدنی 
در ۱۰سللال اخیر انجام شود و منشأ، علل، پراکندگی، آثار و 

تبعات این حوادث بررسی و تحلیل شود.
این مطالعه می تواند با محوریت سللازمان نظام مهندسللی 

معللدن و همکاری وزارت صنعللت، معدن و تجارت و وزارت 
تعللاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شللود. نتیجه این مطالعه 
تصویری روشللن از حوادث معدنی به دست می دهد و نقش 
دستگاه های اجرایی و نظارتی، نهادها، سازمان ها و بنگاه های 
اقتصادی را در وقوع این حوادث مشخص می کند. همچنین 
ایجللاد سللامانه ای برای ثبللت تفصیلی، بلله روز و نظام مند 
حوادث احتمالللی معدنی با همکاری دسللتگاه های دولتی، 
سللازمان نظام مهندسللی معللدن، تشللکل ها و انجمن های 

تخصصی ضروری است.
در پایان پیشللنهاد شده است: ایجاد بسترهای فناورانه به 
منظور شللفافیت اطاعات، کاهش سللریع مخاطرات معدنی 
و رفللع عقللب ماندگی ها در این حوزه اسللت کلله می تواند 
شللامل »توجه به برنامه های آموزشللی و ترویجی در حوزه 
فناوری های نوین«، »حمایت از استارت آپ ها و شرکت های 
فنللاور برای ورود به حللوزه ایمنی معللادن«، »حمایت های 
مالللی و کمک به پایلللوت فناوری های نویللن در حوزه های 
کاربردی ایمنی معادن«، »رصد مسللتمر و دوره ای ابتکارات 
کشللورها، شرکت های معدنی تراز جهانی و تحولات فناورانه 
و نوآورانه در حوزه ایمنی صنعتی« و »نیازسنجی دوره ای از 
معدن کاران در حوزه ایمنی به منظور برآورد مسللائل کان 
و اولویت دار ملی« باشللد که به صورت مشللترک از سللوی 
سللازمان نظام مهندسللی معدن، ایمیدرو و بنگاه های معدن 

و صنایع معدنی عملیاتی شود.

رشد 52درصدی سود خالص گل گهر نسبت به سال گذشته
در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت معدنی و صنعتی گل گهر عنوان شد

 درآمدزایی معادن 
از نگاهی دیگر 

گردشللگری معللدن از بهتریللن فعالیت های 
ژئوتوریسمی به شمار می رود  زیرا که این بازدید 
شما را با ناشللناخته هایی از دل زمین، کانی ها 
و سللنگ های گران بها، فعالیت های معدنکاران 
و میراث تاریخی آشللنا کللرده و قابلیت تبدیل 
یک معدن به مقصدی برای بازدید گردشللگران 
و کسب درآمد پایدار از آن را به وجود می آورد، 
چند سالی اسللت که بحث ورود این صنعت به 
ایران مطللرح  و حتی معادنی نیز برای این کار 
تعیین شللده اسللت.  سال گذشللته در حاشیه 
همایش و نمایشللگاه هتللل المپیک ۲۰ معدن 
شناسللایی و به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
معرفی شللد. اجرای این طرح دارای مشکاتی 
ازجمله تخصیص منابع است.  درحال حاضر نیز 
مشللکل ما سر سازکارهای اجرایی کار است که 

متاسفانه وضعیت مشخصی ندارد. 
چنللدی پیللش کارگروهی توسللط معاونت 
اشللتغال و توسللعه وزارت کار تشللکیل شد و 
وزارتخانه های کار و گردشگری و صنعت در این 
گردهمایی حضور داشللتند که در این کارگروه 
به نتایج خوبی مبنی بر اینکه این سازکارها در 
چنیللن کارگروهی تعیین کنیللم و پیش ببریم 
رسللیدیم، امیدوارم که با تداوم این جلسللات و 
نتایللج اجرایی شللاهد خبرهللای خوبی در این 

زمینه باشیم.
 صنعت گردشللگری، صنعتی پاک و درآمدزا  
اسللت و در دنیا خیلی از معادن هستند که در 
کنار استخراج و بهره برداری از مواد معدنی کار 
گردشللگری نیز انجام می دهند و گاهی اوقات 
درآمد گردشگری این معادن از درآمد استخراج 

و فروش مواد معدنی بالاتر است. 
ضمللن اینکه یک معدن توانایللی این را دارد 
که بخشی از یک بسللته گردشگری در منطقه 
باشللد که ورود گردشگر به آن منطقه می تواند 
به اقتصاد محلی آن منطقه تاثیر مثبت بگذارد.
با توجه بلله اینکه در گذشللته خارجی هایی 
هماننللد آلمان هللا و روس ها در ایللران زندگی 
می کردنللد طللی تحقیقاتی کلله در زمان تهیه 
گزارش تفسللیری انجللام دادیم و بللا توجه به 
مسللائل دیگری که در این حوزه مطرح اسللت 
به این واقعیت رسللیدیم که خارجی ها دوست 
دارنللد فعالیت های اجدادشللان چلله در بخش 
فرهنگللی و چلله در معدنی را در کشللورهای 
دیگللر از نزدیک ببینند و این تجربه ای اسللت 
که از دیگر کشللورها به دست آورده ایم و ما فکر 
می کنیم که این امر در کشللور ما نیز فرصت و 
هدف خوبی برای جذب گردشگر خارجی است. 
البتلله به جللز این موارد، خود معللادن ما در 
ایللران نیللز جاذبه هایی برای جذب گردشللگر 

خارجی دارد.

دوره آموزش تربیت حفار 
برای جذب در معادن 

در زمینلله تحقللق نقشلله راه معللدن بللرای 
توسللعه آموزش های مهارتی تکنسللین معدن، 
ایمپاسللکو در نظللر دارد بللا همللکاری اتحادیه 
حفاران و شللرکت گل گهر دوره آموزش تربیت 
 حفللار )مغزه گیری( در معادن )ویللژه آقایان( را 

برگزار کند.
بلله گللزارش روابط عمومللی شللرکت تهیه و 
تولیللد مواد معدنی ایران، براسللاس این گزارش 
واجدین شللرایط برای شرکت در دوره می توانند 
 در سللامانه پرتال آموزش ایمپاسللکو به نشانی

ثبت نللام   http: //trn.impasco.gov.ir   
کنند.

گفتنی اسللت حضور در دوره آموزشللی برای 
شللرکت کنندگان رایگان بوده و تمام هزینه های 
مربوطه به عهده سللازمان توسللعه و نوسللازی 

معادن و صنایع معدنی است.

 آیدین زینال زاده 
 کارشناس اکتشاف 
وزارت صنعت، معدن و تجارت

مدیرکل دفتر نظارت امللور معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه هیچ معدن سللنگ تزئینی در کشور 
صرفا به دلیل مطالبه حقوق دولتی تعطیل نشده است، گفت: 
عدم وجود بازار فللروش، معارضان محلی، اختافات داخلی 
فی مابین شرکاء و عدم کیفیت ماده معدنی ازجمله تعطیلی 
معادن است. عباسعلی ایروانی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره 
به اینکه موضوع وضع عوارض بر سنگ های خام صادراتی در 
زمینه کاهش خام فروشی و البته توجه بیشتر بهره برداران و 

تجار معدنی کشور به بحث فرآوری سنگ تزئینی در داخل 
و ایجاد ارزش افزوده بیشتر اتخاذ شد، اظهار کرد: در شرایط 
فعلی موضوع بازنگری و تعیین عوارض سللالانه از سوی این 
معاونت در دستورکار قرار دارد. وی با بیان اینکه هیچ معدن 
سللنگ تزئینی در کشللور صرفا بدلیل مطالبه حقوق دولتی 
تعطیل نشده اسللت، افزود: همزمانی وقوع عواملی ازجمله، 
عدم وجود بازار فللروش، معارضان محلی، اختافات داخلی 
فی مابین شرکاء و عدم کیفیت ماده معدنی... ازجمله دلایل 

تعطیلی معادن اسللت که عدم پرداخت حقللوق دولتی نیز 
همزمللان با عوامل فوق مزید بر علت خواهد شللد. مدیرکل 
دفتر نظللارت امور معدنی وزارت صنعللت، معدن و تجارت 
تصریللح کرد: البته راهکارهای مختلفللی در قانون معادن و 
آیین نامه اجرایی و بخشللنامه های صادرشده از سوی وزارت 
متبوع در زمینه کمک به بهره برداران معادن پیش بینی شده 
که در صورت رعایت آن مانع از تعطیلی معادن خواهد شللد 
که از جمله آن موارد می توان به درخواست اعطای تعطیلی 

موقت از سللوی بهره برداران معادنی کلله بنا به یک یا چند 
دلیل فللوق ازجمله عدم بازار فللروش و... امکان فعالیت در 
سال را ندارند اشاره کرد. وی اضافه کرد: درخواست کاهش 
ظرفیت اسمی تولید معادن صرفا با ارائه یک درخواست در 
هر سللالی که بهره بردار پیش بینی عللدم وجود بازار فروش 
مناسللب را دارد و تقسللیط بدهی حقللوق دولتی معادن به 
مدت یک سللال ازجمله راهکارهای وزارت صنعت برای عدم 

تعطیلی معادن است.

مدیرکل دفتر نظارت امور معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت:

معادن سنگ تزئینی با مطالبه حقوق دولتی تعطیل نشدند

 منیر حضوری: 
جلسلله مجمع عمومی عادی سللالیانه شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر )سللهامی عام( با عنوان 
»بررسی عملکرد سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند 
۱۳۹۸« در ۱۶ تیر ۱۳۹۹ در سالن همایش های 

وزارت کشور برگزار شد. 
این مجمع که با حضور اکثریت سللهامداران و 
نمایندگان آنها رسمیت پیدا کرد با ریاست یونس 
الستی مدیرعامل شللرکت »و معادن«، جمشید 
مارحمان مدیرعامل شللرکت معدنی و صنعتی 
گل گهللر به عنوان دبیر مجمع، ۲ نماینده ناظر از 
شللرکت های سرمایه گذاری امید و فولاد مبارکه، 
نماینده سللازمان بورس و اوراق بهادار و نماینده 
حسابرس مستقل برگزار شللد. »روزگار معدن« 

گزارشی تهیه  کرده که در زیر می خوانید. 
مارحمللان،  جمشللید 
معدنی  شرکت  مدیرعامل 
و صنعتی گل گهر با اشاره 
تاکنون  که  تاش هایی  به 
برای توسعه  این مجموعه 
و رشللد اقتصادی کشللور 
انجام داده، اظهار کرد: تاش ما بر این اسللت که 
شاخص های اساسی و مهمی را که نقش محوری 
در توسعه و تولید در بنگاه اقتصادی بزرگی مثل 
گل گهر به عنوان بزرگ ترین شرکت تامین کننده 
زنجیره فولاد کشور داشته را به استحضار حضار 

برسانیم. 
وی بللا بیللان اینکه گل گهللر در زنجیره فولاد 
کشور نقش محوری دارد، اظهارکرد: از ۳ میلیارد 
تن ذخیره سنگ آهن کشور حدود ۳۰ درصد در 
منطقه گل گهر وجود دارد. این مهم نشان می دهد 
کلله منطقه گل گهر به عنوان یکی از ظرفیت های 
اصلی در حوزه تامین مواد اولیه فولاد در راستای 
طرح جامع فولاد کشور است. ظرفیت کنسانتره 
موجود در گل گهر و شللرکت های هم گروه حدود 
۱۹ میلیون تن است که از این ظرفیت حدود ۱۶ 
میلیون تن در اختیار گل گهر قرار دارد. همچنین 
حدود ۱۰ میلیون تن ظرفیت گندله سازی داریم. 
در ایللن بین، مهم اسللت که از ایللن ظرفیت ها 
بتوانیم چگونه استفاده و تاش کنیم تا خروجی 

خود را افزایش دهیم. 
مارحمان با اعام اینکلله گل گهر جایگاه اول 
تولید کنسانتره و گندله را در کشور در سال ۹۸ 
به خود اختصاص داده، بیان کرد: منطقه گل گهر 
نقش ۴۳ درصللدی در تامین مللواد اولیه فولاد 
کشللور دارد. ما در زمینه رشللد تولید کنسانتره 
بیش از ۱۶ میلیون تن تولید داشته ایم که حدود 
۳ درصد بالاتر از تولید سللال ۱۳۹۷ بوده است. 

این رقم در شرکتی که اعداد تولید آن در حدود 
۱۵ میلیون تن اسللت به این معنی است که اگر 
گل گهللر عملکرد ضعیفی داشللت، تمام زنجیره 

فولاد کشور ضرر می دیدند. 
او تاکید کللرد: امروز سللهامداران باید افتخار 
کنند که سللهامدار شللرکتی هسللتند کلله پایه 
اصلی تریللن تامین کننللده خوراک فولاد کشللور 
بوده و نقش اساسللی در افزایش تولید دارد. وی 
همچنین به ضرورت ادامه فعالیت های اکتشافی 
در راستای تامین پایدار خوراک مورد نیاز تاکید 

کرد.
مارحمللان با اشللاره به اهمیت اکتشللاف در 
کشللور بیان کرد: گل گهر در کل کشللور و حتی 
دنیا برنامه اکتشافی دارد تا تولید و ارزش افزوده 
تصاعدی و پایدار داشللته باشللد. بر این اساس، 
سهامداران تا ده ها سال آینده نگران ارزش سهام 
و دارایللی خود نیسللتند. او تاکید کرد: درسللت 
است که از سللال گذشته تا به امروز بازده سهام 

سللهامداران ۴۵۰ درصد بوده امللا در آینده این 
بازده بیشتر از اینها می شود. 

مارحمان با تاکید بر اینکه تمام تاش گل گهر 
بر امانتداری اسللت، گفت: مجموعه سللهامداران 
این خواسللته را از مدیریت دارند که در راستای 
جهللش تولیللد حرکت کنللد.  وی با اشللاره به 
فعالیت های گل گهر در زمینه توسللعه گفت: در 
سللال ۹۸ بیش از ۸ هللزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
طرح های نیمه تمام را کامل کرده، در مدار تولید 
قللرار دادیم که به دسللت رئیس جمهوری افتتاح 
شللد. در سللال جاری نیز این نویللد را می دهیم 
که بیش از ۱۶ هزار میلیارد طرح توسللعه جدید 
به بهره برداری خواهد رسللید. بیش از ۳۰۰ هزار 
میلیللارد ریال نیز برای طرح های توسللعه جدید 
هدف گللذاری کرده ایللم. به این ترتیب، شللرکت 
گل گهر بللا تولید، بهره وری و مدیریت مناسللب 
و شللفاف توانسللته نظام درسللتی را ایجاد کند. 
گل گهللر نه تنها دچار روزمرگللی در امور تجاری 

خود نشللده، بلکه توانسته برای ۵ سال آینده هم 
برنامه ریللزی کند.  مدیرعامل شللرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر با اشللاره به شاخص های توسعه 
در این مجموعه گفت: سود خالص شرکت حدود 
۶۵۰۰ میلیارد تومان بوده که رشد ۵۲ درصدی 
نسللبت به مدت مشللابه سللال قبل دارد. درآمد 
تلفیقی حاصل از فروش ما در سللال ۹۸ بیش از 
۱۷ هزار میلیاردتومان بوده که به معنی رشد ۵۳ 

درصدی گل گهر است. 
درآمد حاصل از فروش شرکت گل گهر نیز ۱۳ 
هزار میلیاردتومان بوده که نشان می دهد در سال 
۹۸ حدود ۴۴ درصد نسللبت به سللال ۹۷ رشد 
درآمللد حاصل از فروش داشللته ایم.  مارحمان 
ادامه داد: در شللرکت هایی که سهامدار هستیم، 
جمع سرمایه گذاری تجمعی ما در سال ۹۸ بیش 
از ۶۰ درصد جمع سرمایه گذاری های گذشته در 

شرکت های زیرمجموعه بوده است. 
این سللرمایه گذاری برای طرح های توسعه ای 
لحاظ شللده کلله ارزش افللزوده بی نظیللری برای 
مجموعه گل گهر به ارمغان آورده است. وی تاکید 
کرد: سودی که از محل طرح برای سرمایه گذاران 
اختصاص دادیم، نویدبخش آینده ای خوب برای 

شرکت گل گهر و سهامداران آن است.  
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با 
اشاره به زیرسللاخت ها و توانمندی های گل  گهر 

گفت: سال گذشللته نیروگاهی را افتتاح کردیم، 
امسللال هم پللروژه آب خلیج فللارس را پیش رو 
داریللم. تزریللق نقدینگللی در جهللت تکمیل و 
راه اندازی طرح آبرسانی خلیج فارس در سال ۹۸ 
انجام شد تا درسللال جاری بتوانیم آن را افتتاح 

کنیم. 
در ادامه این جلسه سهامداران به بیان نظرات 
خود پرداخته و سللوالات خللود را مطرح کردند. 
ناظللران، مدیرعامل شللرکت معدنللی و صنعتی 
گل گهر در ادامه به سللوالات پاسخ دادند. سپس 
نماینده حسابرس مستقل گزارش حسابرسی را 
خواند و نماینده سازمان بورس و اوراق بهادار نیز 

به اعام نظرات خود پرداخت.
در این جلسه، عاوه بر توانمندی های گل گهر 
در زمینه توسللعه، سرمایه گذاری و تولید، بر این 
مهم تاکید شللد که در راسللتای سیاسللت های 
وزارت صنعللت،  معدن و تجللارت و حمایت های 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران نسبت به تقسیم متناسب سود برای انجام 

بی وقفه طرح های توسعه تاش شود. 
گفتنی است در گزارش حسابرسی، حسابرس 
اعام کرد از سللال ۱۳۸۶ تاکنون، نخسللتین بار 
اسللت که حسابرسللی مقبول بللوده و مغایرتی 
نداشللته اسللت. همچنین در این مجمع به ازای 

هر سهم ۹۰ تومان سود تقسیم شد. 

از ۳ میلیارد تن ذخیره سنگ آهن کشور حدود ۳۰ درصد 
در منطقه گل گهر وجود دارد. این مهم نشان می دهد که 

منطقه گل گهر یکی از ظرفیت های اصلی در حوزه تامین مواد 
اولیه فولاد در راستای طرح جامع فولاد کشور است
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اخبار

آمادگی فولاد 
خوزستان برای کمک به 

بیمارستان های اهواز
در پی انتش��ار خبر کمبود اکس��یژن مورد نیاز 
بیمارس��تان های اهواز، ش��رکت فولاد خوزس��تان 

آمادگی خود را برای تامین آن اعلام کرد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، علی 
محمدی افزود: این ش��رکت در راس��تای عمل به 
مسئولیت  های اجتماعی، مبارزه با ویروس کرونا و 
نیاز شدید بخش  های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
برای بیماران نیازمند اکسیژن و پیرو مذاکره انجام 
ش��ده با فرهاد ابول نژادیان، رئیس دانش��گاه علوم 
پزش��کی جندی شاپور اهواز، تامین اکسیژن مورد 
 نیاز بیمارس��تان های سطح ش��هر اهواز را بر عهده 

گرفت.
گفتنی اس��ت، به دنبال ش��یوع ویروس کرونا و 
تایی��د مقام��ات کش��وری مبنی ب��ر رعایت نکات 
بهداشتی و جلوگیری از گسترش آن، شرکت فولاد 
خوزستان اقدام به تشکیل کمیته مبارزه با ویروس 
کرونا نمود و با احداث خط تولید ماسک تنفسی و 
گان بهداشتی و همچنین هماهنگی با ستاد بحران 
در استانداری خوزستان بیش از ۱۸۰میلیارد ریال 
جهت پیش��گیری از ش��یوع ویروس کرونا تاکنون 

کمک رسانی کرده است.

تولیدکنندگان فولاد ملزم 
 به ثبت موجودی 
و محصولات شدند

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
یزد گف��ت: تولیدکنن��دگان فولاد مل��زم به ثبت 
موج��ودی مواد اولیه و محص��ولات فولادی عرضه 

داخلی و صادراتی خود شدند.
 به گزارش ایسنا، محمدرضا علمدار یزدی افزود: 
بر اس��اس تصمیمات کمیته فولاد کارگروه تنظیم 
بازار کش��ور، » نظارت مس��تمر بر موجودی انبار 
واحدهای بالادس��تی و پایین دستی فولاد از طریق 
ال��زام به ثب��ت موجودی مواد اولی��ه و محصولات 
تولیدی در س��امانه جامع انبارها« در دس��تور کار 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها قرار 

می گیرد.
وی تاکی��د کرد: کلیه واحده��ای تولیدی فولاد 
استان یزد ملزم به ثبت نام در سامانه جامع انبارها 
به آدرس nwms.ir و اعلام موجودی هس��تند و 
مشمولان این اطلاعیه در صورت نیاز به اطلاعات 
بیشتر به واحد بازرسی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان واقع در بلوار ۱۷ش��هریور مراجعه 

کنند.

تولید ۱۱.۲ میلیون تنی 
 گندله سازان 

در 3 ماهه امسال
بررس��ی آمار عملکرد ش��رکت های بزرگ بخش 
مع��دن و صنایع معدنی حاکی از تولید ۱۱میلیون 
و ۲۳۵ ه��زار و ۱۲۴ تنی گندله س��ازان از ابتدای 
امسال تا پایان خردادماه و رشد ۲ درصدی آن در 

مقایسه با مدت مشابه پارسال است.
ب��ه گزارش مع��دن ۲۴، در ۳ ماهه اول امس��ال 
فولاد مبارکه اصفهان با تولید یک میلیون و ۹۲۰ 
هزار و ۸۵۱ تن گندله رشد یک درصدی ثبت کرد. 
فولاد خوزس��تان با افت ۱۲ درصدی یک میلیون و 
۴۲۵ ه��زار و ۲۶۴ تن گندل��ه تولید کرد و میدکو 
با رش��د ۶ درصدی موفق ب��ه تولید یک میلیون و 

۷۰۳هزار و ۳۵۴ تن گندله شد.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه در بهار ۹۹ ش��رکت 
معدنی و صنعت��ی گل گهر با ۳ میلیون و ۸۴ هزار 
و ۵۸۲ت��ن تولید رکورددار ش��د، هرچن��د تولید 
 آن در همس��نجی با پارس��ال اف��ت یک درصدی 

داشت.
در مدت یاد ش��ده فولاد خراس��ان با ۴۱۳ هزار 
و ۹۵۱ تن تولید رش��د ۸۲ درصدی، س��نگ آهن 
چادرمل��و ب��ا ۸۷۰ ه��زار و ۵۴۶ ت��ن تولید افت 
۱۷درصدی، اپال پارسیان س��نگان با ۸۱۰هزار و 
۹۴۷ ت��ن تولید افت ۱۳ درصدی، فولاد س��نگان 
خراس��ان ب��ا ۶۷۴ ه��زار و ۹۳ ت��ن تولید رش��د 
۴۵درصدی، صبانور ب��ا ۱۲۹ هزار و ۶۸ تن تولید 
رش��د ۲۵ درص��دی و صنعتی و معدنی توس��عه 
 فراگی��ر )س��ناباد( ۲۰۲ ه��زار و ۴۶۸ ت��ن تولید 

ثبت کردند.
تولید شرکت های یاد شده در خرداد ماه امسال 
با رش��د ۸ درصدی درمقایس��ه با خ��رداد ۹۸ به 

۴میلیون و ۷۹ هزار و ۷۵۰ تن رسید.

مدیرعامل ش��رکت مس گفت: مس به عن��وان مجموعه ای 
همدل و یکس��و در نمایش��گاه مدیریت بحران شرکت کرد تا 
اعلام کند شرکت مس در کنار مردم است و در شرایط سخت 

قطعاً مردم را تنها نخواهد گذاشت.
به گزارش مس پرس، اردش��یر س��عدمحمدی در مراس��م 
افتتاحیه نخستین نمایشگاه و نشست های تخصصی مدیریت 
بح��ران، پدافند غیرعام��ل و امداد و نج��ات در محل دائمی 
نمایشگاه های جنوب ش��رق استان کرمان با بیان این مطلب 
گفت: ش��رکت مس ی��ک بیمارس��تان ۵۰ تختخوابی با تمام 
امکانات پزش��کی در رفس��نجان ایجاد کرده که امیدواریم تا 
یک هفته آینده از س��وی مسئولان افتتاح شود و البته اکنون 

مردم از آن استفاده می کنند.
وی بیان کرد: در ش��هربابک نی��ز ۲۵ تختخواب و امکانات 
پزش��کی فراهم ش��ده و در همه روس��تاهای مناط��ق اطراف 
سرچش��مه امکانات ضدعفونی کننده، دستکش، ماسک و... را 

برای ایجاد ایمنی بهتر برای مردم فراهم کرده ایم.
مدیرعامل ش��رکت مس با اش��اره به اینکه با تغییر ساعات 
شیفت و برنامه ریزی مدیریت در شرکت توانستیم کنترل این 
بیماری را به ش��کلی مناسب مدیریت کنیم، خاطرنشان کرد: 
معتقدم با مدیریت و برنامه ریزی مدون قادر خواهیم بود این 
اتف��اق را کنترل کرده و تح��ت مدیریت قرار بدهیم و مانع از 
شیوع بیش از این بیماری باشیم و افتخار می کنیم هر چه از 

دستمان برمی آید برای مردم و در کنار مردم انجام بدهیم.
ساخت�۷۰زمین�چمن�مصنوعی��

وی با اشاره به دیگر اقدامات انجام شده در حوزه مسئولیت 
اجتماعی اف��زود: این افتخار را داریم در روس��تاها کار ایجاد 
بی��ش از ۷۰ زمین چمن مصنوعی را به پایان رس��انده ایم تا 
جوان��ان اس��تفاده کنند و امیدواریم توس��عه متوازن در همه 
بخش ه��ا انجام می ش��ود و به زودی ش��اهد حض��ور تیم های 

فوتبال در لیگ برتر باشیم.

مدیرعام��ل ش��رکت م��س گفت: ب��ا نتایج خوب��ی که در 
حوزه اکتش��اف معادن مس در اس��تان کرم��ان رقم خورده 
امیدواری��م بتوانی��م س��رفصل جدیدی برای توس��عه معادن 
جدید و تولید داش��ته باشیم و طرح های توسعه با ۲ میلیارد 
و ۲۷۰ میلی��ون یورو و ۲۰ هزار میلی��ارد تومان فضایی توام 
 ب��ا جهش تولید و افزایش اش��تغال در اس��تان ایجاد خواهد 

کرد.
س��عدمحمدی در ادامه اظهار کرد: مس در س��ال گذشته 
رک��ورد ۲۵۰ هزار ت��ن تولید کاتد را زد و امیدواریم امس��ال 

بتوانیم رکرد جدیدی برای کاتدی در کشور به دست آوریم.
وی بی��ان کرد: مس در س��ال ۹۸ نس��بت ب��ه ۹۷ بیش از 
۲/۵برابر فروش و صادرات داش��ت و در ۳ ماهه امسال رکورد 
زدی��م و بی��ش از ۲۰ درصد نس��بت به ۹۸ جلو هس��تیم و 
امیدواری��م رکوردهای زی��ادی در همه عرصه ها در امس��ال 

داشته باشیم.
استخدام��۸۰۰نیروی�جدید�در�استان�کرمان��

وی افزود: در اواخر س��ال ۹۸ آزمونی برگزار ش��د و امسال 
۵۰۰ نفر مشغول به کار می شوند و شهریورماه نیز با برگزاری 
آزمون دیگر ۳۰۰ نفر اشتغال جدید در استان خواهیم داشت 
ک��ه امیدواریم به طور متن��اوب ادامه پیدا کن��د و از جوانان 

شایسته برای معادن جدید استفاده کنیم.

نایب رئی��س کمیس��یون مع��دن و صنایع معدن��ی اتاق 
بازرگان��ی ایران تاکید کرد که معدنکاری س��نگ آهن دیگر 

اقتصادی نیست.
به گزارش برنا، آخرین سیاستی که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ب��رای حمایت از زنجیره فولاد اعلام کرد این بود 
که صادرات انواع س��نگ آهن مورد استفاده تولیدکنندگان 
داخلی را ممن��وع کرد. علاوه بر این صادرات س��نگ  آهن، 
کنسانتره و گندله ای که مورد استفاده تولیدکنندگان فولاد 
کش��ور نیست هم صرفا با اخذ مجوز از معاونت امور معادن 
و صنای��ع معدنی ای��ن وزارتخانه و پرداخ��ت عوارض مجاز 
است. این محدودیت ها در حالی بر صادرات سنگ آهن وضع 
ش��ده که شماری از شرکت های معدنی کشور با استخراج و 
فروش داخلی و خارجی این ماده اولیه ساخت فولاد، کار و 

درآمدزایی می کنند.
س��جاد غرقی، نایب رئیس کمیس��یون مع��دن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران، در تش��ریح بیش��تر این مسئله 
به برنا گفت: امروز اس��تخراج س��نگ آهن به دلیل حمایت 
از فولاد و با عنوان مبارزه با خام فروش��ی ضررده شده است 
و حاصل این اتفاق چیزی جز کس��ری در میزان سنگ آهن 

کشور نیست.
او افزود: برای تولید س��نگ آهن نیاز به منابع مالی است، 
این منابع مالی از کجا تامین می تواند تامین شود؟ نخستین 
منبع، تس��هیلات بانک��ی یا وام دولتی اس��ت؛ امروز امکان 
تامی��ن مالی از ای��ن منابع وجود ن��دارد. دومین راه جذب 
س��رمایه گذاری خارجی اس��ت، اتفاقی که به دلیل تحریم 
نمی توان روی آن حس��اب کرد. راه دیگ��ر ارزآوری برآمده 
از صادرات اس��ت، یعنی کالا تولید کنید و س��ود حاصل از 
صادرات را صرف س��رمایه گذاری کنید، این در حالی است 
که درحال حاضر بر صادرات س��نگ آهن ۲۵درصد عوارض 

اعمال ش��ده، این درصد به معنای ۷۰ تا ۱۰۰درصد س��ود 
است پس تولیدکننده سنگ آهن نمی تواند بر ارز برآمده از 
صادرات هم حس��اب باز کند و ص��ادرات آن هم اقتصادی 

نیست. 
غرق��ی ادام��ه داد: تنه��ا راهی ک��ه باقی می ماند س��ود 
حاص��ل از فروش داخل اس��ت. در ب��ازار داخل قیمت ها به 
صورت دس��توری و بر مبنای تقاض��ای واحدهای فولادی 
اعمال می ش��ود، پس حتی ف��روش داخلی هم برای معادن 
سودده نیس��ت، در نتیجه این اتفاقات است سرمایه گذاری 
در بخ��ش معدن ب��ه منفی ۸۴درصد در س��ال ۹۷ کاهش 
 پی��دا می کند، چون معدنکاری س��نگ آهن دیگر س��ودده 

نیست. 
ممنوعیت�صادرات�همه�نوع�سنگ�آهن��

نائ��ب رئیس کمیس��یون مع��دن و صنای��ع معدنی اتاق 
بازرگان��ی تصری��ح کرد: س��رکوب س��نگ آهن ب��ه کاهش 
س��رمایه گذاری در بلندمدت می انجامد و حاصل آن چیزی 
ج��ز نب��ود ذخایر مورد نی��از صنعت فولاد نیس��ت. کمبود 
امروز به این دلیل نیس��ت که س��نگ آهن صادر می ش��ود، 
بلک��ه به این دلیل اس��ت که تولید آن اقتصادی نیس��ت و 

سرمایه گذاران را دفع می کند.

نایب�رئیس�کمیسیون�معدن�و�صنایع�معدنی�اتاق�بازرگانی�ایران:�رشد��۲۰درصدی�فروش�مس�نسبت�به�سال�۹۸

معدنکاری�سنگ�آهن�دیگر�اقتصادی�نیست

مهن��دس فرآیند دفتر فنی تولید فولاد س��با گفت: برای 
نخستین بار در کش��ور، با حمایت و همکاری شرکت فولاد 
مبارک��ه اصفه��ان و ش��رکت دانش بنیان زاگ��رس صنعت 
آرکا، رب��ات مکنده ک��ه کار تخلیه کاتالیس��ت ها در واحد 
احیا مس��تقیم را بر عهده دارد، طراحی و س��اخته شد و به 
بهره برداری رس��ید.  به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه 
اصفهان، س��عید مرادی با تاکید بر اینکه برای نخستین بار 
در کش��ور از ربات برای تخلیه کاتالیست های سولفورزدایی 

مخازن واحد احیا مس��تقیم سبا استفاده شد، گفت: دانش 
ساخت این ربات و استفاده از آن، قبل از این تنها در اختیار 
۳ کشور بود و با اجرای این پروژه، ایران به جمع کشورهای 
دارای این توانایی ملحق شد. وی با اشاره به اینکه نقش این 
ربات ها در افزایش ایمنی کارکنان هنگام تخلیه کاتالیست ها 
بسیار حائزاهمیت است افزود: علاوه بر این ربات ها می توانند 
در س��رعت تخلیه نیز موثر باش��ند. مرادی اظهارکرد: این 
رب��ات مکنده که دارای اتاقک فرمان خارج از مخزن اس��ت 

و ب��دون هیچ جریان الکتریکی و فقط با نیروی هیدرولیک 
و پنوماتیک با خاصیت ضدانفجاری عمل می کند، در طول 
۶ماه طراحی و ساخته شد و در پروژه تخلیه و شارژ مخازن 
س��ولفورزدایی س��با به صورت موفقیت آمیز آزمایش شد و 

مورداستفاده قرار گرفت. 
وی درباره فرآیند دفتر فنی تولید فولاد سبا تصریح کرد: 
ربات مکنده قابلیت اس��تفاده در مجموعه های پتروشیمی 
و پالایش��گاهی را نیز دارد و می تواند باعث تحولی مهم در 

پروژه ه��ای تخلیه مخازن ش��ود. در همین خصوص، آرش 
نوروزی، تکنس��ین تولید مجتمع فولاد س��با گفت: هنگام 
تخلیه کاتالیست با استفاده از ربات، علاوه بر ارتقای ایمنی 
و س��لامت کارکنان، مخازن مذکور س��ریع تر تخلیه و شارژ 
می ش��وند و در مدار واحد س��ولفورزدایی ق��رار می گیرند. 
ای��ن فرآیند علاوه بر افزایش عمر کاتالیس��ت های ریفرمر، 
در افزای��ش میزان تناژ تولیدی تا ۱۵ تن بر س��اعت نقش 

مؤثری ایفا می کند.

با حمایت و همکاری شرکت فولاد مبارکه اصفهان انجام شد

پیوستن ایران به جمع سازندگان ربات های مکنده کاتالیست 
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 گروه معدن: 
به اعتقاد رئیس انجمن فولاد، انجمن تازه تاسیس 
ن��وردکاران را در تقاب��ل با انجمن فولاد نیس��ت و 
درحال حاضر نیز »تعداد کثیری از کارخانجات نورد 
کماکان عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد هس��تند 
که تعداد آنها بیش��تر از اعضای انجمن تازه تاسیس 

نوردکاران است«. 
در ادام��ه گفت وگ��وی چی��لان آنلاین ب��ا بهرام 
سبحانی، رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران 

به شرح زیراست: 
تع�دادی از ش�رکت های ن�وردی، انجمن  �

مس�تقل نوردکاران را به ثبت رس�اندند. لطفا 
در این مورد توضیح دهید که چه اتفاقی روی 

داده است؟
از س��ال ۱۳۸۰ که انجم��ن تولید کنندگان فولاد 
تاس��یس ش��د در عضوگی��ری از واحدهای زنجیره 
آهن و فولاد هیچ گونه محدودیتی اعمال نکرد و از 
عضویت کارخانجات گندله سازی، احیاء مستقیم، 
فولادسازی و نورد مقاطع فولادی، نورد سرد و گرم 
ورق و گالوانی��زه ک��ه در زنجیره تولید آهن و فولاد 

قرار دارند به عنوان عضو اصلی استقبال کرد.
درحال حاض��ر ه��م انجم��ن ف��ولاد »بی��ش از 
۲۶۰عض��و« از کارخانج��ات حلقه ه��ای مختل��ف 
زنجی��ره ف��ولاد دارد که بس��یاری از ش��رکت های 
عضو بس��ته به نوع فعالیت، هم زمان در انجمن ها و 

سندیکاهای دیگری نیز عضویت دارند.
در واق��ع یک��ی از اهداف انجمن از بدو تاس��یس 
تاکن��ون ایج��اد هماهنگ��ی و تعامل س��ازنده بین 
اعضایی است که در حلقه های مختلف زنجیره قرار 
دارند و همواره هر یک از حقله ها با حلقه بالادستی 
ب��رای تامین مواد اولیه خود چال��ش دارند که این 
موضوع در فضای کسب و کار کاملا طبیعی است. 
واحدهای گندله سازی انتظار دریافت کنسانتره با 
قیمت مناسب از واحد بالا دستی دارند و واحد های 
احیاء مس��تقیم عینا همین توقع را از گندله سازی 
از تولیدکنن��دگان  ایض��ا فولادس��ازها  دارن��د و 
 آهن اس��فنجی و ن��وردکاران از فولادس��ازها انتظار 

مشابهی دارند.
در ای��ن میان، انجمن تولیدکنندگان فولاد که از 
همه زنجیره تولید در آن عضویت دارند، باید حتی 
المقدور و با رعایت انصاف و اعتدال برای رس��یدن 

واحدها به خواس��ته های منطق��ی مورد نظر تلاش 
نمای��د که هم��ه اعضای هیات مدی��ره و دبیرخانه 
انجم��ن که کل زنجی��ره را نمایندگی می کنند، به 
این اصل اعتقاد داش��ته و در راستای این ماموریت 

از هیچ کوششی فروگذار نکرده و نخواهند کرد.
معه��ذا، گاه��ی تضاد منافع و اخت��لاف نظر بین 
ی��ک واحد با واحد بالادس��تی به حدی اس��ت که 
ب��ا وج��ود ت��لاش و میانجیگری انجم��ن، به دلیل 
پافش��اری ه��ر ط��رف ب��ر مواض��ع خ��ود و انتظار 
حداکث��ری، ام��کان رس��یدن ب��ه تواف��ق مطلوب 
 دو ط��رف بس��یار دش��وار و تقریب��ا غیرممک��ن 

می شود.
در همی��ن خص��وص ه��م یک��ی از مهم تری��ن 
چالش ه��ای ای��ن روزه��ا مس��ائلی اس��ت که بین 
فولادس��ازان و واحده��ای نوردی خریدار ش��مش 
مط��رح اس��ت و لذا تع��دادی از واحده��ای نوردی 
عض��و انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد با وجود تلاش 
حداکث��ری انجم��ن ب��رای مدیریت تض��اد منافع 

موج��ود، ص��لاح را در این دیده اند که با تش��کیل 
انجم��ن مس��تقل ن��وردکاران به دنب��ال مطالبات 

صنفی خود باشند.
نظر و موضع انجمن تولیدکنندگان فولاد  �

در رابطه با این انجمن تازه تاسیس چیست؟
انجم��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد نظ��ر خاص یا 
مخالفت��ی ب��ا ای��ن موض��وع ن��دارد و دو انجمن را 
در تقاب��ل باه��م نمی بیند کما اینکه در بالادس��ت 
فولاد، انجمن س��نگ آهن و زغال سنگ هست و در 
پایین دست هم انجمن لوله سازان و سندیکای لوله 

و پروفیل و انجمن لوازم خانگی و... وجود دارد.
بنابرای��ن طبعا نوردکارانی که معتقدند مطالبات 
صنف��ی آنه��ا از طری��ق انجم��ن فولاد ب��ه نتیجه 
نمی رسد، حق دارند مطالبات خود را از هر طریقی 
ک��ه فکر می کنند به نتیجه می رس��د دنبال کنند و 

انجمن تولیدکنندگان فولاد مخالفتی با آن ندارد.
آیا تاس�یس انجمن ن�وردکاران به معنی  �

خروج واحدهای نوردی از انجمن فولاد است؟

ب��ه هیچ وج��ه؛ همان ط��ور که قبلا بی��ان کردم، 
برخ��ی واحدهای نوردی این ط��ور فکر کرده اند که 
بهتر اس��ت مطالبات خود را از طریق تاس��یس یک 
انجمن دیگر دنبال کنند اما همه واحدهای نوردی 
لزوما این طور فک��ر نمی کنند. درحال حاضر تعداد 
کثی��ری از کارخانجات ن��ورد کماکان عضو انجمن 
تولیدکنندگان فولاد هس��تند که بیش��تر از انجمن 
تازه تاس��یس نوردکاران اس��ت. این درحالی است 
ک��ه در انجمن فولاد، واحد های نورد س��رد مقاطع 
طوی��ل و همچنی��ن واحدهای ن��وردی با ظرفیت 
کمت��ر از ۳۰ه��زار ت��ن امکان عضوی��ت ندارند. در 
واق��ع هم اکن��ون بیش از ۸۰درص��د ظرفیت نورد 
گ��رم کش��ور همچن��ان در انجمن ف��ولاد عضویت 
دارند و این فعالان نوردی در جلس��ات هم اندیشی 
رس��ته نورد حض��ور فعال دارن��د و در همفکری با 
س��ایر حلقه های زنجیره فولاد ب��ه مذاکره و تعامل 
می پردازن��د. از طرفی، تعدادی از واحدهای نوردی 
که امکان عضویت در انجمن فولاد را نداشته اند، در 

انجمن تازه تاسیس نوردکاران عضو شده اند و تعداد 
انگشت شماری از واحدهای نوردی بزرگ تر هم در 
هر ۲انجمن عضو هس��تند. فقط یک شرکت نوردی 
تاکن��ون از حضور در انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
انصراف داده است که این اتفاق در طول سال در هر 
تشکل صنفی رخ می دهد و طبیعی است که عضوی 
 انص��راف می دهد ی��ا عضوی��ت آن از طرف انجمن

 تعلیق می شود.
پیشنهاد شما برای افزایش هم افزایی بین  �

تولیدکنندگان زنجیره فولاد چیست؟
بالاخره حلقه های مختلف زنجیره تولید از معدن 
ت��ا محصول نهایی لازم و ملزوم یکدیگر هس��تند و 
در ش��رایطی که رئیس جمه��وری زورگوی امریکا 
تم��ام توان خود را برای مخت��ل کردن این صنعت 
بکار گرفت��ه، تولیدکنندگان زنجی��ره باید با درک 
مش��کلات یکدیگر، در کنار هم دس��ت در دس��ت 
دهن��د و با همفکری و هم افزایی برای توس��عه این 

صنعت تلاش کنند.

ارتباط تنگاتنگ حلقه ها برای تامین مواد اولیه
رئیس�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران�عنوان�کرد:�



محدودیت منابع مالی، تحریم های بین المللی، شرایط داخلی 
و خارجی و...، ممکن است رویکرد صیانت از محیط زیست را 

تحت تاثیر قرار دهد 
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یادداشت

عضو هیات مدیره سندیکای صنایع آلومینیوم ایران گفت: 
اگر صنایع بالادس��تی به میزان مصوب شده محصولات خود 
را در بازار عرضه کنند و از قیمت س��ازی بپرهیزند، تعادل در 
بازار ش��کل می گیرد. گرچه قیمت جهانی آلومینیوم به دلیل 
بازیابی نس��بی فعالیت های صنعتی در س��طح جهان فزونی 
یافته و قیمت داخلی هم به تبع از قیمت جهانی و همچنین 

رشد شدید نرخ ارز، روند افزایشی را طی می کند.
آری��ا ص��ادق نیت حقیق��ی در گفت وگو با فل��زات آنلاین 
اظهارکرد: چند س��ال اس��ت که آلومینی��وم در بازار کمتر از 
قیمت مصوب عرضه می ش��ود  و قیمت های داخلی به نسبت 
قیمت جهانی و صادراتی ناعادلانه هستند. همچنین کاهش 
عرضه و افزایش تقاضا، باعث ش��کل گیری رقابت می ش��ود  و 
افزایش قیمت را به همراه خواهد داش��ت که در این صورت 
صنای��ع پایین دس��تی و تولیدکنن��دگان ق��ادر نیس��تند که 
محصولات خود را به قیمت مناسب دریافت کنند. در نتیجه، 
لطمه های زیادی به صنایع پایین دس��تی و صنعت گران وارد 
می ش��ود. وی افزود: اگر صنایع بالادس��تی به میزان مصوب 
شده محصولات خود را در بازار عرضه کنند و از قیمت سازی 
بپرهیزن��د، تع��ادل در بازار ش��کل می گیرد. متاس��فانه این 
افزای��ش قیمت ها با پیگیری مس��ئولان ه��م نتیجه مثبتی 
در پی نداش��ته اس��ت و متوقع هس��تیم با ادامه پیگیری ها، 

 قیم��ت  محص��ولات آلومینیومی به روند قابل قبولی دس��ت 
پیدا کنند.

تعدد�تولیدکنندگان�شمش�آلومینیومی��
دبیر س��ندیکای آلومینیوم ایران خاطرنش��ان کرد: پررنگ 
ش��دن حضور تولیدکنندگان متعدد در بخش عرضه شمش 
آلومینیوم��ی، می توان��د ب��ه ایجاد تع��ادل عرض��ه و تقاضا 
کمک کند. درحال حاضر، با این مش��کل مواجه هس��تیم که 
تولیدکنن��دگان در عوض یافتن قیم��ت محصولات خود در 
بازار بورس، به قیمت سازی در بازار می پردازند ولی اگر خود 
را موظف به تامین مواد اولیه بنگاه های پایین دس��تی کنند، 
بازار به اعتدال می رس��د. از موارد دیگر مش��کلات موجود در 
بازار، عرضه های کمتر از میزان تعهد و مصوب شده در ستاد 

تنظیم بازار هس��تند که این کوتاهی از جانب تامین کننده ها 
انجام می شود که به موجب همین مسئله، شرکت ها در تامین 
مواد اولیه خود دچار مشکل شده اند و ناگزیر مواد اولیه  مورد 

نیاز را از دلالان تامین می کنند.
مکانیزم�های�متعادل�ساختن�بازار��

عضو هیات مدیره س��ندیکای آلومینیوم مطرح کرد: ستاد 
تنطیم بازار باید بر قیمت ها نظارت لازم را داشته باشد. بیش 
از یک س��ال اس��ت که ستاد تنظیم بازار مربوط به آلومینیوم 
تشکیل نشده است؛ همچنین وزارت صنعت، معدن و تجارت 
فقط فولاد و مس را به عنوان صنایع فلزات اساسی به حساب 
می آورد، در صورتی که آلومینیوم یک فلز اس��تراتژیک است 
و صنعت آلومینیوم نباید رو به فراموش��ی می رود. همچنین 
با وجود پیگیری های انجام شده از طریق سندیکا توجهی به 

مطالبات نمی شود. 
ستاد تنظیم بازار باید به تقاضای سندیکا جواب بدهد و در 
این خصوص جلسه تشکیل شود همچنین قیمت آلومینیوم 
را بای��د متعادل ب��ا قیمت صادراتی )جهانی( تنس��یق نماید 
ام��ا اکنون با قیمت زیادی ب��ه مصرف کننده داخلی تحمیل 
می ش��ود. روند میزان عرضه ها با توجه به ظرفیت موجود در 
ب��ازار بای��د به ۴ هزار تن در هر نوبت برس��ند، در صورتی که 
عرضه ها درحال حاضر ۲ هزار تن در هر نوبت هستند که اگر 

این اتفاق رقم بخورد، رقابت س��اختگی از بین خواهد رفت و 
تعادل برقرار می شود. در نتیجه هم قیمت بورس و هم عرضه 
و تقاضا به یک قاعده پذیرفته شده می رسد و بازار آلومینیوم 
از رکود نسبی خود خارج خواهد شد. وی با اشاره به وابستگی 
صنعت آلومینیوم کشور به خارج از کشور از حیث مواد اولیه، 
عنوان کرد: قیمت محصولات در بازار ایران به طور مس��تقیم 
متاثر از قیمت جهانی و نرخ ارز است که در آغاز سال جدید 
ب��ه دلیل ش��یوع ویروس کرونا و کاه��ش قیمت نفت، قیمت 
جهان��ی نیز تقلیل یافت و باع��ث افت قیمت ها در بازار ایران 
ش��د، اما به تازگی قیمت جهان��ی آلومینیوم به دلیل بازیابی 
نسبی فعالیت های صنعتی در سطح جهان فزونی یافته است 
و قیمت داخلی هم به تبع از قیمت جهانی و همچنین رش��د 

شدید نرخ ارز، روند افزایشی را طی می کند.
تولید،�تحت�تاثیر�کرونا��

حقیق��ی درباره تاثیر ش��یوع کرونا بر ب��ازار، اظهار کرد: با 
ش��یوع ویروس کرونا، تولیدکنندگان ماه پر رونق اسفند را از 
دست دادند، علاوه بر آن بسته شدن راه های بین شهری و نیز 
بین المللی و به دنبال آن کاهش صادرات و واردات باعث رکود 
در بازار شد. با ملزم شدن پروتکل های بهداشتی در پی شیوع 
ویروس کرونا، هزینه ها برای رعایت نکات بهداش��تی افزایش 
یافت و کیفیت و کمیت محصولات نیز تحت تاثیر قرار گرفت.

آشفتگی�بازار�آلومینیوم�

تاکتیکفولادیهابرایبقایمحیطزیست
در�گفت�وگو�با�مدیرعامل�شرکت�ذوب�آهن�اصفهان�تشریح�شد

 نقش بهره وری 
در سودآوری صنایع

در ط��ول س��ال های گذش��ته و ب��ا توج��ه به 
ذخایر غنی خاک س��رب و روی کشور، ظرفیت 
قابل توجه��ی از تولید ش��مش س��رب و روی در 

کشور احداث شده است. 
هرچن��د در ط��ول س��ال های گذش��ته توجه 
چندانی به اکتش��اف و استخراج این منابع غنی 

معدنی نشده است. 
ب��ه همی��ن دلی��ل، درحال حاضر ب��ا کمبود 
در تامی��ن م��واد اولی��ه م��ورد نیاز ای��ن صنایع 
روبه رو هس��تیم. در چنین ش��رایطی بس��یاری 
از تولیدکنن��دگان به دلیل کمب��ود مواد اولیه با 
 ظرفیت پایین تر از ظرفیت اس��می خود فعالیت 

می کنند. 
تولی��د ب��ا ظرفی��ت پایین از به��ره وری تولید 
می کاه��د و س��ودآوری مجموعه های صنعتی را 

کاهش می دهد. 
در چنین ش��رایطی، تولیدکنندگان باید سایر 
پارامترهای رشد بهره وری را بیش از پیش مورد 
توجه ق��رار دهند تا امکان ت��داوم فعالیت برای 

آنها میسر باشد. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
ت��داوم فعالیت یک مجموعه تولیدی بدون توجه 

به پارامترهای بهره وری ممکن نیست. 
منظ��ور از بهره وری این اس��ت ک��ه با افزایش 
راندم��ان و کاهش قیمت تمام ش��ده؛ محصولی 
ب��ا کیفیت قابل قب��ول و رقابت پذیر تولید کنیم. 
فعالان صنعت سرب و روی در کشور ما نیز باید 
برای تداوم فعالیت خود، ش��اخص های مرتبط را 

مورد توجه قرار دهند.  
درواقع، توجه به ش��اخصه های رشد بهره وری 
از الزامات اولی��ه برای بهبود فعالیت تولیدی در 

یک مجموعه محسوب می شود. 
چنانچه ما بخواهیم در بازارهای جهانی حضور 
فعالی داش��ته باش��یم و تولیداتم��ان از قابلیت 
رقاب��ت در س��طح بین المللی برخوردار باش��ند؛ 
باید الزامات و شاخصه های بهره وری مورد توجه 
قرار گیرند؛ بنابراین بسیاری از تولیدکنندگان و 
فعالان صنعت س��رب و روی به این ش��اخصه ها 
توج��ه دارند و در تلاش هس��تند تا بهره وری را 

افزایش دهند. 
هرچن��د همچنان برخی واحدهای تولیدی در 

این زمینه با چالش هایی روبه رو هستند. 
ای��ن ضع��ف اغل��ب به دلی��ل ع��دم ت��وان 
سرمایه گذاری برای آنها یا کاستی هایی که برای 
تامین ماشین آلات و فناوری وجود دارد؛ حاصل 

می شود.
 بنابراین همه ش��اخصه های بهره وری ازسوی 

تولیدکنندگان رعایت نمی شود. 
در ادام��ه باید خاطرنش��ان س��اخت که منابع 
انسانی نقش ویژه ای را در رشد بهره وری بر عهده 
دارند. متاس��فانه در طول سالیان گذشته تلاش 
چندانی برای آموزش نیروی انس��انی ماهر انجام 
نشده است؛ بنابراین این آموزش باید در اولویت 
قرار گیرد تا س��وددهی واحده��ای تولیدکننده 

افزایش یابد.
 در نهایت نیز باید تاکید کرد رش��د بهره وری 
از الزامات اساس��ی افزایش سوددهی واحدهای 

تولیدی محسوب می شود. 
چنانچه این شاخصه ها مورد توجه قرار گیرند، 
س��وددهی واحدهای تولی��دی افزایش می یابد؛ 
بنابرای��ن تولیدکنندگان باید ای��ن پارامترها را 
مورد توجه قرار دهند تا با موفقیت هرچه بیشتر 

تولید خود را ادامه دهند.

 ابراهیم جمیلی
 مدیرعامل شرکت زرین معدن آسیا

 مرضیه احقاقی : 
صنایع، جزو منابع اصلی انتش��ار آلاینده های 
زیست محیطی به ش��مار می روند، بنابراین توجه 
به رعایت شاخصه های حفاظت از محیط زیست 
ازسوی صنایع اهمیت ویژه ای دارد. به ویژه که در 
دنیای کنونی صیانت از طبیعت اهمیت ویژه ای 
یافته است. حفاظت از محیط زیست صرف نظر از 
الزام��ات قانونی، زیربنای ادامه فعالیت اقتصادی 

و توسعه پایدار به حساب می آید. 
ب��ر همی��ن اس��اس نیز با 
رعای��ت  بررس��ی  ه��دف 
پارامترهای زیست محیطی 
از س��وی صنعت ف��ولاد با 
ی��زدی زاده،  منص��ور 
مدیرعام��ل ش��رکت ذوب 
آه��ن اصفه��ان گفت وگویی را ترتی��ب داده ایم. 
ی��زدی زاده اعتق��اد دارد با وج��ود اهمیتی که 
صنای��ع گوناگون در رش��د و توس��عه اقتصادی 
کش��ورها ب��ر عهده دارن��د، اما می توانن��د تاثیر 
مخربی بر محیط زیس��ت به جای بگذارند. با این 
وج��ود، صاحبان صنای��ع در تلاش هس��تند تا 
پیامده��ای منفی زیس��ت محیطی را به حداقل 
برس��انند. در ادام��ه، مت��ن کام��ل گفت وگوی 

یزدی زاده را با »روزگار معدن« می خوانید. 
س�وی  � از  محیط زیس�ت  از  حفاظ�ت 

فعالان صنایع معدنی کشور چه میزان مورد 
توجه قرار دارد؟ 

فعالیت   در حوزه صنایع معدنی از عوامل اصلی 
رشد و توسعه اقتصادی کشورها به شمار می رود. 
ب��ا این وجود، این فعالیت ها در کنار مزیت هایی 
که دارند، می توانند تاثیرات مخربی هم بر منابع 
طبیعی بگذارند. آلودگی های زیست محیطی و بر 
هم خوردن تعادل اکولوژیکی در اکوسیستم ها از 
مهم ترین اثرات مخرب فعالیت صنایع هستند. بر 
همین اساس نیز باید پیامدهای زیست محیطی 
منفی ناش��ی از فعالیت ها، خدمات و محصولات 

صنایع، کنترل شود. 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان نی��ز به عنوان یکی 
از صنایع پیش��رو در کشور از این قاعده مستثنا 
نیس��ت. این ش��رکت فولادی ب��رای حفاظت از 
محیط زیست از یک س��و با برنامه ریزی و اجرای 
برنامه های بهبود در حوزه محیط زیس��ت نسبت 
ب��ه ارتقای ش��اخص های زیس��ت محیطی خود 
اق��دام کرده و از س��وی دیگر، نس��بت ب��ه ارائه 
خدمات زیس��ت محیطی اجتماعی و در راستای 

مسئولیت های اجتماعی خود عمل می کند. 
آیا فعالان صنعت فولاد، ش�اخصه های  �

حفظ محیط زیست را رعایت می کنند؟
رویک��رد اصل��ی صاحبان صنایع در راس��تای 
مس��ئولیت های اجتماعی خود و تعهد به حفظ 
و صیانت از محیط زیست، رعایت الزامات حوزه 
محیط زیس��ت و کاه��ش و کنت��رل پیامدهای 
نامطل��وب ناش��ی از فعالیت ه��ا و خدمات خود 
اس��ت. اما در برخ��ی موارد مس��ائلی که گاهی 
از ح��وزه اختی��ار صنعت خ��ارج اس��ت، مانند 
محدودیت منابع مال��ی، تحریم های بین المللی، 
ایجاد ش��رایط فورس ماژور داخلی و خارجی و... 
ممکن است این رویکرد را تحت تاثیر قرار دهد. 
هرچن��د برخی از واحده��ای صنعتی با تکیه بر 
توانمندی های داخلی و با هدف قطع وابس��تگی 
به خارج در حوزه س��اخت تجهی��زات کنترل و 
تصفیه عوامل آلاینده محیط زیس��ت نس��بت به 
بومی س��ازی برخی از تجهیزات این حوزه اقدام 

کرده اند. 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان نیز در راس��تای 
تحقق سیاس��ت های بومی س��ازی و ب��ا تکیه بر 

توانمندی نیروی های متخصص داخل ش��رکت، 
در س��ال ۹۵ موفق ب��ه طراحی و اجرای یکی از 
بزرگ ترین پروژه های زیس��ت محیطی کشور در 
قالب پروژه بازس��ازی و نوسازی سیستم تصفیه 
غبار کنورتورهای ناحیه فولادس��ازی و در ادامه 
آن پروژه نصب سیستم تصفیه غبار ناحیه برش 
خرسک، ساخت در های انعطاف پذیر باتری ۳ و 
همچنین بهینه سازی سیستم تصفیه غبار کوره 
پاتیلی LF۱ فولادس��ازی شد. لازم به یادآوری 
اس��ت تمامی مراحل طراحی، تأمین، ساخت و 
نصب و بهره برداری از پروژه یادش��ده با استفاده 
از توانمندی نیروهای متخصص داخلی ش��رکت 
انجام ش��ده که این خود گامی بسیار ارزشمند و 
کم نظیر در راس��تای تحقق شعار بومی سازی و 

عدم وابستگی به خارج از کشور است.
از جمله اقدامات انجام ش��ده در این ش��رکت، 
می توان به استفاده از مکانیسم جدید تمیزکاری 
در های باتری کک س��ازی به منظور جذب کامل 
گازهای فرآیندی و بهبود فرآیند، نصب سیستم 
تصفی��ه غبار روی بات��ری ۳ جهت جذب ذرات 
زغال هنگام شارژ سلول ها، تنظیم رژیم گرمایی 
و هیدرولیکی باتری ۳ کک س��ازی، پروژه بهبود 
و اصلاح عملکرد الکترو فیلترهای ماش��ین های 
۱ و۲ و۳ آگلومراس��یون )در مرحل��ه انتخ��اب 
پیمانکار(، بهینه سازی الکترو فیلترهای ماشین ۴ 
آگلومراسیون )در مرحله بررسی ازسوی مشاور(، 
پروژه بهبود و اصلاح عملک��رد الکتروفیلترهای 
کوره ه��ای پلی زیوس آهک )در مرحله بررس��ی 
ازس��وی مش��اور(، بهینه سازی سیس��تم تصفیه 
غبار کنورتور شماره ۲ فولادسازی و بهینه سازی 
سیس��تم تصفیه غبار آسپیراس��یون کوره بلند 

۲)در مرحله انتخاب پیمانکار( اشاره کرد. 
فعالان صنعت فولاد چ�ه راهکارهایی  �

را برای کاهش آلودگی هوا اندیشیده اند؟
آلودگ��ی ه��وا به عن��وان یک��ی از اصلی ترین 

پیامدهای منفی صنایع فولاد شناخته می شود. 
بس��یاری از ش��رکت های فولادی به راهکارهای 
متع��ددی را برای کاه��ش و کنترل آلودگی هوا 
اندیش��یده اند. به عنوان نمونه، شرکت ذوب آهن 
اصفهان اقدامات پیش��گیرانه متع��ددی را برای 
کاهش آلودگی هوا اندیش��یده اس��ت. در همین 
ح��ال، فعالیت ه��ای گوناگون پای��ش، نظارت و 
همچنی��ن اقدام��ات کنترلی در ای��ن مجموعه، 

برنامه ریزی و اجرا می شود. 
پیش��گیرانه،  فعالیت ه��ای  انج��ام  از  ه��دف 
جلوگیری از ایجاد آلودگی ناشی از فعالیت های 
ش��رکت اس��ت. از جمله مهم ترین این اقدامات 
می توان به بازدیدهای مس��تمر از خطوط تولید 
و جلوگی��ری از تمامی فعالیت هایی که می تواند 
باعث بروز آلودگی ش��ود، اش��اره کرد. بررس��ی 
ورودی تمام��ی فرآینده��ای ش��رکت به منظور 
انتخ��اب م��واد اولی��ه ب��ا کیفی��ت و همچنین 
جلوگی��ری از تحلیل و هدررفت منابع ناش��ی از 
مصرف مواد اولیه در فرآیندها شامل زغال، کک، 
س��نگ آهن و س��ایر مواد اولیه نیز تاثیر بسزایی 
ب��ر کاهش آلودگی ه��ای زیس��ت محیطی دارد. 
تغیی��ر فرآیندهای ش��رکت از طریق جایگزینی 
فناوری های قدیمی با فناوری جدید و دوستدار 

محیط زیست نیز مورد توجه است. 
در ادام��ه، اقداماتی با ه��دف پایش و نظارت 
اجرایی می ش��ود. هدف از اج��رای این رویکرد، 
پای��ش و اندازه گی��ری تمام��ی عوام��ل آلاینده 
زیس��ت محیطی ناش��ی از منابع آلاینده شرکت 
و ارزیابی انطباق آنها با اس��تانداردهای سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت در راس��تای تش��خیص 
م��وارد نامنطب��ق و تعریف اقدام��ات کنترلی و 
اصلاح��ی در کمتری��ن زمان ممکن اس��ت. این 
پایش ها شامل عوامل آلاینده بخش هوا )گرد و 
غبار و گازهای آلاینده( عوامل فیزیکی شیمیایی 
و بیولوژی��ک پس��اب های ش��رکت، اندازه گیری 

آلاینده ه��ای محیطی، صدای زیس��ت محیطی، 
خروج��ی اگزوز خودرو ها و... اس��ت.  پایش های 
زیست محیطی به طور معمول با سه روش انجام 
می شود. در روش نخس��ت از آزمایشگاه معتمد 
س��ازمان حفاظت محیط زیست استفاده و نتایج 
حاص��ل، در قال��ب طرح ه��ای خوداظه��اری به 
س��ازمان حفاظت محیط زیست ارسال می شود. 
در روش دوم پای��ش و اندازه گیری های ادواری 
از س��وی کارکن��ان بخش محیط زیس��ت انجام 
می ش��ود. در پایان نیز از سیس��تم های پایشگر 
برخ��ط )on line( اس��تفاده می ش��ود. گفتنی 
است ش��رکت ذوب آهن اصفهان جزو پیشتازان 
پایش بر خط )on line( در بین صنایع کش��ور 
اس��ت. تاجایی که نخستین سری از سیستم های 
پای��ش پیوس��ته در س��ال ۸۵ روی خروج��ی 
نورده��ای ۳۰۰، ۵۰۰، ۳۵۰ و ۶۵۰ نص��ب و 
راه ان��دازی و به م��رور زمان روی بیش��تر منابع 
آلاینده پیوس��ته و غیرپریودیک ش��رکت نصب 
ش��دند. در این سیس��تم ها عوامل آلاینده ناشی 
از منابع آلاین��ده به طور لحظ��ه ای اندازه گیری 
ش��ده و دیتای پایش شده علاوه بر نمایش روی 
پرتال ش��رکت،  برای User های تعریف ش��ده 
به  ط��ور آنلاین و تحت وب به س��ازمان حفاظت 

محیط زیست منتقل می شود.
ع��لاوه بر تمام م��وارد یادش��ده اقداماتی نیز 
با رویک��رد کنترلی اجرایی می ش��ود. ش��رکت 
ذوب آه��ن اصفهان برای افزایش راندمان تصفیه 
آلاینده های زیس��ت محیطی در بخش های هوا و 
پس��اب و همچنین حذف سیستم های تصفیه با 
راندمان کم مانند انواع س��یکلون ها و جایگزین 
کردن آنها با سیس��تم های تصفیه با راندمان بالا 
مثل ب��گ فیلتره��ا و الکتروفیلترها و همچنین 
افزایش ظرفیت سیس��تم های تصفیه آلاینده ای 
زیس��ت محیطی  پروژه ه��ای  زیس��ت محیطی، 
عظیمی )بی��ش از پروژه با هزین��ه ای افزون بر 
۱۷۰۰ میلی��ارد ری��ال و ۵۶.۵ میلی��ون یورو تا 
انتهای س��ال ۹۶ انجام و به بهره برداری رسانده 

است(. 
همچنی��ن به منظ��ور ارتقای هر چه بیش��تر 
خروج��ی سیس��تم های تصفیه عوام��ل آلاینده 
محی��ط زیس��ت، از ابت��دای س��ال ۹۷ هم��ت 

مضاعفی ب��رای بهبود این واحدها در راس��تای 
ارتقای پارامترهای زیست محیطی مربوط انجام 

شده است. 
شرکت های فولادی چه راهکارهایی را  �

برای تصفیه پساب ها در دستور کار دارند؟
یک��ی از رویکرده��ای پای��ه ای در این حوزه، 
استفاده از پساب های شهری و جایگزینی آن با 
س��ایر منابع آبی )سطحی و زیرزمینی( به عنوان 
یک منبع آبی قابل اعتماد اس��ت. تغییر فناوری 
و اس��تفاده از فناوری هایی که نیاز آبی کمتری 
دارند، احداث تصفیه خانه های پیشرفته فاضلاب 
با اس��تفاده از روش ه��ای نوین تصفیه پس��اب 
ب��ر پایه ماهیت پس��اب های تولی��دی هر واحد، 
جهت بیشترین بازچرخانی پساب های تولیدی، 
استفاده از شیوه های تلفیقی مدیریت پساب ها، 
اس��تفاده از برج های خنک کننده نوع خش��ک، 
بازیافت بخار از برج ه��ای خنک کننده مرطوب، 
تعمیر و نگهداری موثر و به موقع خطوط انتقال 
آب در جه��ت کمینه س��ازی می��زان هدر روی 
مناب��ع آبی و... به عن��وان برخ��ی از راهکارهای 
مدیریت بهین��ه مص��ارف آب در صنایع مطرح 

هستند.
ب��ا توجه به خشکس��الی های اخی��ر در فلات 
مرک��زی ای��ران و محدودی��ت مناب��ع آب��ی در 
دس��ترس شرکت و با هدف کاهش برداشت آب 
از منابع آب های سطحی شرکت، مدیریت بهینه 
مص��ارف آب در قالب طرح ه��ای صرفه جویی و 
کاهش مصرف، تصفیه و بازچرخانی و اس��تفاده 
مج��دد از پس��اب های تولیدی ش��رکت، انتقال 
و تصفی��ه پس��اب های شهرس��تان های مج��اور 
ش��رکت، همواره به عنوان یک��ی از اولویت های 
زیست محیطی شرکت ذوب آهن اصفهان مطرح 

بوده است. 
در این راس��تا، اقدامات گسترده ای در شرکت 
برنامه ریزی و اجرا ش��ده است. مجموع اقدامات 
انجام شده در ۱۵سال گذشته باعث کاهش بیش 
از ۵۰درص��د در برداش��ت آب خ��ام از رودخانه 
زاینده رود شده است. البته این کاهش برداشت 
آب باوج��ود توس��عه های انجام ش��ده و افزایش 
ظرفی��ت تولید در بخش های گوناگون ش��رکت 

اجرایی شده است.



امسال با تعیین تکلیف پهنه های اکتشافی در اختیار 
ایمیدرو و سازمان زمین شناسی و اکتشاف بیش از ۱۰هزار 

کیلومتر مربع از مساحت استان، شاهد جهش موثری در 
شناسایی ظرفیت های معدنی استان خواهیم بود
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اخبار

توسعه شهرستان 
اردستان با کمک معادن

رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت اردس��تان 
گف��ت: وجود معادن مختل��ف با ذخیره های بالای 
مس، باریت، سرب، روی و آهن نیز می تواند زمینه 

رشد و توسعه شهرستان را فراهم کند.
محمدرضا باقری در گفت وگو با ایلنا، اظهار کرد: 
15واحد تولیدی در این شهرس��تان به پیش��رفت 
فیزیکی حدود ۶۰ درصدی رس��یده اند که پس از 

راه اندازی سبب اشتغالزایی خواهند شد.
وی تاکی��د ک��رد: یکی از ش��اخص های رش��د 
اقتصادی در جامعه رشد تولید است که نمونه بارز 
تولید در شهرستان تاکنون ۶۴ فقره پروانه تاسیس 
با پیشرفت ۹5 درصد صادر شده است. صدور این 
تع��داد پروانه بهره برداری و وجود 51 واحد فعال و 
نیمه فعال در منطقه بیانگر رش��د و توسعه در این 

بخش است.
رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت اردس��تان 
خاطرنش��ان کرد: شهرستان اردس��تان با داشتن 
امکانات زیربنایی مناس��ب، قرار گرفتن در مس��یر 
ج��اده ترانزیت و دسترس��ی به راه آهن، ش��رایط 
خوبی برای رش��د صنع��ت دارد. وی تصریح کرد: 
وج��ود معادن مختلف ب��ا ذخیره های بالای مس، 
باریت، سرب، روی و آهن نیز می تواند زمینه رشد 
و توسعه شهرستان را فراهم کند که در این راستا 
تا کنون ۷۳ پروانه بهره برداری صادر ش��ده است و 
5۷ معدن نیز در اردس��تان فعال هس��تند. باقری 
گفت: س��ال گذش��ته اقدام ه��ای خوبی در جهت 
رش��د اقتصادی شهرستان با پیگیری های نماینده 
و فرماندار انجام شد که بر این اساس کارخانه های 
فاستونی، نخکاران، راشکو، سوله های چینی گستر 
و تولید ظروف پلاس��تیکی در حال تعیین تکلیف 
و راه اندازی هستند و به زودی کار تولید را پس از 

چند سال تعطیلی از سر می گیرند.

تولید ۸ تا ۱۰ تن ماده 
معدنی در همدان

معاون معدن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان همدان از تولید هشت تا 1۰ میلیون تنی 
م��واد معدنی در همدان خب��ر داد و گفت: آهک، 
سنگ آهن و مصالح ساختمانی بیشترین تولیدات 
معدنی استان همدان را به خود اختصاص داده اند.
محمد خاکی در گفت وگوبا ایس��نا، با بیان اینکه 
۲۸۳ معدن در استان همدان وجود دارد که از این 
تعداد 11۰ معدن غیرفعال اس��ت، اظهار کرد: هر 
س��اله پروانه های جدید استخراج معادن در استان 

صادر می شود.
وی تصری��ح ک��رد: امس��ال 15 پروان��ه جدید 
اس��تخراج معدن در همدان، ملایر، تویس��رکان، 
اس��دآباد و کبودراهن��گ صادر ش��ده که بیش��تر 
در حوزه معدن مصالح س��اختمانی، س��نگ های 
تزئینی، س��یلیس و آهن بوده است. خاکی با بیان 
اینکه مس��احت پهنه  بندی معادن استان همدان 
15 هزار کیلومتر است، خاطرنشان کرد: ۲ پهنه در 
استان همدان در حال آزادسازی است که به صورت 
مزایده واگذاری انجام می ش��ود و دو پهنه دیگر در 
حال بررس��ی اس��ت و یک پهنه مشترک با استان 
مرکزی نیز در اس��تان وج��ود دارد. معاون معادن 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان همدان 
یادآور ش��د: در پهنه بندی معادن، براساس قانون 
محدوده ه��ا به منظور کارهای اکتش��افی با توجه 
ب��ه توانایی های بخش خصوصی واگذار می ش��ود 
ک��ه درحال حاضر اولویت و نیاز کش��ور به معادن 
فلزی اس��ت که کار بر روی فلزات انجام می ش��ود. 
وی با تأکید بر اینکه رویکرد دولت اکتش��اف مواد 
معدنی فلزی است، ادامه داد: تاکنون پهنه معدنی 
در اس��تان واگذار نش��ده و فقط در ۲ سال گذشته 
پهنه رزن آزادسازی شده است. خاکی با بیان اینکه 
س��الانه هف��ت تا 1۰ میلیون تن م��اده معدنی در 
اس��تان همدان اس��تخراج می شود، گفت: در سال 
گذش��ته عملکرد خوبی در زمینه اس��تخراج مواد 
معدنی داش��تیم و امسال پیش بینی می شود بین 
1۰ تا ۲۰ درصد افزایش تولید مواد معدنی داشته 
باشیم. وی با تأکید بر صادرات غیرخام مواد معدنی 
در استان، تصریح کرد: درحال حاضر صادرات خام 
مواد معدنی از استان نداریم و صادرات مواد معدنی 

به صورت فرآوری شده بوده است.

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های خراسان رضوی 
گفت: برنامه ریزی  های اولیه برای ایجاد تور های گردش��گری 

معدنی، در شهر مرزی سنگان انجام شده است.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، میثم کرمانی با اشاره 
به بررس��ی های عمیق انجام ش��ده و جلسات مشترک گفت: 
امس��ال، تلاش داریم با همکاری شهرداری سنگان در حوزه 
ایجاد تور های گردش��گری در بخش معدن��ی در این منطقه 

خاص و سپس در سراسر استان برنامه ریزی کنیم.
او ب��ا تاکید ب��ر هم��کاری موث��ر اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دس��تی و گردش��گری اس��تان در اجرای مطلوب این 
پروژه، افزود: ظرفیت های خوبی در حوزه گردشگری معدنی 
در ش��هر مرزی سنگان که سرش��ار از معادن سنگ آهن و... 
است وجود دارد که باید برای استفاده بهینه از این فرصت ها، 
طرح های اقتصادی درآمدزا تدوین ش��ود. مدیرعامل سازمان 
همیاری ش��هرداری های خراس��ان رض��وی در توضیح طرح 
گردش��گری معدن��ی، ادامه داد: ب��ا پایان اس��تخراج، معدن 

تبدیل به پدیده ای متروک می ش��ود که می تواند آسیب های 
زیس��ت محیطی خاص خود را به همراه داش��ته باشد لیکن 
ب��ا این مدل تهدی��د را به فرصت تبدیل می کنی��م. با تدبیر 
می ت��وان این رویه را تغییر داد و به ای��ن کالبد مرده روحی 
دوباره بخشید در واقع معادن چه متروک و چه فعال، قابلیت 

تبدیل شدن به یک جاذبه گردشگری را دارند.
کرمان��ی بی��ان کرد: ای��ن امر اتفاق��ی که در ش��ماری از 

کش��ور های دنی��ا افت��اده و در پ��ی آن فض��ای مع��دن پس 
از پای��ان اس��تخراج، تغیی��ر کارب��ری یافت��ه اس��ت و ب��ه 
 ش��کل گیری پدی��ده ای می انجام��د که گردش��گری معدنی

 نام دارد.
او ب��ا بی��ان اینکه ایجاد ای��ن طرح در خراس��ان رضوی و 
س��نگان برای نخس��تین بار در کشور از س��وی شهرداری ها 
انج��ام خواه��د ش��د، تصریح کرد: اگ��ر این ط��رح در ایران 
و مش��خصا خراس��ان رض��وی عملیاتی ش��ود، ب��ا توجه به 
ظرفیت��ی که ب��رای پیاده س��ازی آن در ش��هر های مختلف 
وجود دارد، معادن متروک و فعال اس��تان می تواند به عنوان 
 جاذبه های گردش��گری و منابع ایجاد اش��تغال و درآمدزایی

 مطرح شوند.
مدیرعام��ل س��ازمان همیاری ش��هرداری های خراس��ان 
رض��وی تاکید کرد: معادن درحال بهره برداری، اس��تخراج و 
یا معادن متروکه در زمینه ژئوتوریس��م قابلیت فعال ش��دن 
دارند و بدون ش��ک س��رمایه گذاری در این ح��وزه می تواند 

موج��ب اش��تغال زایی فراگیر به وی��ژه برای جوان��ان بومی 
 هر منطقه ش��ود و  منجر به درآمد پایدار برای ش��هرداری ها

شوند.
 کرمانی با اشاره به معادن دارای ظرفیت بالقوه گردشگری 
در اس��تان اظهار ک��رد: معدن فیروزه نیش��ابور، معدن نمک 
عمارلو در نزدیکی معدن فیروزه و معادن س��نگ آهن منطقه 
 س��نگان از جمل��ه مع��ادن مس��تعد در این زمینه به ش��مار 

می آیند.
او به ظرفیت های تخصصی س��ازمان همیاری و موسس��ه 
توسعه گردشگری وابس��ته به این نهاد در حوزه گردشگری، 
افزود: درحال حاضر با همکاری شهرداری سنگان و بهره گیری 
از توان موسسه توسعه گردشگری، چگونگی ایجاد این طرح 
اقتصادی در حوزه گردش��گری معدنی در حال بررس��ی است 
و قطع��ا همکاری های س��ازمان های میراث فرهنگی، صنعت، 
مع��دن و تجارت و... نقش موثری در اجرای موفق آن خواهد 

داشت.

فرماندار سبزوار گفت: در ۷سال گذشته و در دولت تدبیر و 
امید صدور پروانه بهره برداری معدن در این شهرستان حدود 

۳برابر شده است.
به گزارش ایرنا، احمد برادران در نشس��ت ش��ورای اداری 
س��بزوار اف��زود: در ابت��دای ده��ه 1۳۹۰ تع��داد پروانه های 
بهره ب��رداری معدنی در س��بزوار 55 فقره ب��ود که این تعداد 

اکنون به 1۴۹ فقره افزایش یافته است.
وی ادام��ه داد: شهرس��تان س��بزوار با بهره من��دی از انواع 
کانی های فلزی و غیرفلزی ش��امل کرومیت، منگنز، س��نگ 
آهک، آلومینیم، انواع س��نگ های ساختمانی و سنگ لاشه از 

قطب های معدنی خراسان رضوی است.
فرمان��دار س��بزوار گفت: همچنین در یک س��ال گذش��ته 

1۰ مع��دن با س��رمایه گذاری 11۶ میلیارد ری��ال در زمینه 
بهره برداری و اس��تخراج انواع کانی های معدنی و کرومیت در 
این شهرستان فعال ش��ده است. وی با اشاره به جلوگیری از 
خام فروش��ی مواد معدنی افزود: در سال های اخیر با استقرار 
واحدهای فرآوری در مس��یر معادن این شهرس��تان اقدامات 

مطلوبی انجام شده است.
کارخان��ه  اح��داث  ب��ا  همچنی��ن  داد:  ادام��ه  ب��رادران 
فروس��یلیکومنگنز با تولید روزانه ۸۰ تن و اش��تغالزایی برای 
5۰۰ نفر با س��رمایه گذاری یک ش��رکت چینی که در مرحله 

پایانی قرار دارد معادن منگز منطقه سبزوار فعال می شود.
نظارت�نمایندگان�مجلس�افزایش�یابد��

علی اصغر عنابستانی، نماینده مردم سبزوار، جوین، جغتای، 

خوشاب، داورزن و ششتمد در مجلس شورای اسلامی نیز در 
این مراسم با بیان اینکه نظارت نمایندگان مجلس باید تقویت 
ش��ود گفت: مجلس باید از کارخانه تولید قانون به س��اختار 

قدرتمند نظارت تبدیل شود.
وی افزود: قوانین بس��یار برای رفع مشکلات کشور تدوین 
ش��ده که در شرایط کنونی نیاز به به اجرای این قوانین است 
و کس��ی نباید به خود اجازه دهد قانون و مصوبات مجلس را 
به هر بهانه ای اجرا نکند.  عنابس��تانی ادامه داد: قانون بهبود 
فض��ای کس��ب و کار، قانون بهره وری محصولات کش��اورزی 
و قان��ون رقابت، برخ��ی از این قوانین مترق��ی و بی نظیر در 
جمهوری اسلامی است که تاکنون به شکل درست اجرا نشده 

است.

ای��ن نماین��ده مجلس گف��ت: بی��ش از ۸۰ درص��د وقت 
نمایندگان مجلس صرف قانون گذاری ش��ده اس��ت و وظیفه 

نظارتی آنان مغفول مانده که باید تقویت شود.
در  س��بزوار  م��ردم  دیگ��ر  نماین��ده  محب��ی،  به��روز   
دفت��ر  اس��تقرار  گف��ت:  نی��ز  اس��لامی  مجل��س ش��ورای 
س��رمایه گذاری در این شهرس��تان زمینه مش��ارکت و جذب 
 کارآفرین��ان و س��رمایه گذاران بخ��ش خصوص��ی را فراه��م 

می کند. 
 وی با اش��اره به جنگ اقتصادی تمام عیار دش��من افزود: 
عبور از این ش��رایط نیازمند همدلی قوا، مس��وولان، مردم و 
 کار جه��ادی است.س��بزوار در ۲۳۰کیلومتری غرب مش��هد

 قرار دارد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی گفت: 
۲۲۷ واحد معدنی در این استان برای بهره برداری بیشتر به مزایده 

عمومی گذاشته می شود.
حبی��ب امی��ن زاده در گفت وگو با ایرن��ا اظهار کرد: ۴۶۰ واحد 
معدن��ی در آذربایج��ان ش��رقی وجود دارد که ب��ه زودی مزایده 
عمومی تعداد اعلام شده در اختیار هم استانی ها و هموطنان قرار 
می گی��رد. وی افزود: کارهای اداری این مزایده انجام و مجوزهای 
لازم اخذ ش��ده اس��ت.   وی با بیان اینکه بیشترین ذخایر معدنی 
کشور در آذربایجان شرقی است، افزود: اکنون ۳1۰ واحد معدنی 

فعال در آذربایجان ش��رقی وجود دارد که تکلیف واحدهای راکد 
نی��ز به زودی مش��خص می ش��ود و به واحدهای نیم��ه فعال نیز 
مساعدت خواهد شد تا فعال شوند.  امین زاده اظهار کرد: افرادی 
ک��ه مع��ادن در اختیار دارند اما غیرفعال هس��تند در واقع حقوق 
دولتی را مسکوت گذاشته اند که پیگیر فعال شدن آنها هستیم. 

وی با اش��اره به اینکه توس��عه معدن و صنای��ع معدنی یکی از 
اولویت های سازمان صمت در آذربایجان شرقی است، خاطرنشان 
کرد: راه اندازی فاز س��وم مس س��ونگون و فرآوری نفلین سینیت 
کلیبر بر این اس��اس انجام ش��ده اس��ت و واحد آهک اهر نیز تا 

۲ماه آینده افتتاح می ش��ود.   امین زاده افزود: پی گیر هس��تیم تا 
کارخانه نفیلین سینیت سراب نیز به عنوان آرزوی ۲۲ ساله مردم 
آذربایجان شرقی راه اندازی شود.  وی ادامه داد: احصا و استخراج 
م��س و کانی های طلا در آذربایجان ش��رقی از دیگر اولویت های 
سازمان در آذربایجان شرقی است که به دنبال تحقق آن هستیم.  
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی همچنین 
در خصوص اس��تخراج از معدن طلای اندریان نیز گفت: رگه های 
غنی در این معدن وجود دارد که تمام خروجی های رگه های این 
معدن در اختیار بانک مرکزی ایران است، البته چند معدن دیگر 

نیز شناسایی شده که در مرحله اکتشاف و بهجویی کانی ها است.
امین زاده افزود: فعالیت معدن اندریان با رعایت مسائل زیست 
محیطی و منابع طبیعی در این منطقه می تواند تحول ایجاد کند. 
وی ب��ا اش��اره ب��ه تحریم ه��ای ظالمانه امریکا، گفت: امس��ال 
س��ال منابع معدنی اس��ت و تحریم کمترین آس��یب را می تواند 
ب��ه بخش مع��دن وارد کند چون مواد در اختیار خودمان اس��ت 
و از خ��ارج وارد نمی ش��ود و ب��ا ص��رف وق��ت بیش��تر در معادن 
 می ت��وان نتای��ج خوبی در جهت توس��عه کش��ور و جهش تولید 

برداشت.

ایجاد�تورهای�گردشگری�معدنی�در�شهرمرزی�سنگان

روح�تازه�در�کالبد�مرده�معادن�خراسان�رضوی�

فرماندار�سبزوار:

صدور�پروانه�بهره�برداری�معدن�در�سبزوار��3برابر�شد

رئیس�سازمان�صنعت،�معدن�و�تجارت�آذربایجان�شرقی:�

۲۲۷واحد�معدنی�در�آذربایجان�شرقی�به�مزایده�گذاشته�می�شود

بهره برداری از ۴۲ معدن در کهگیلویه و بویراحمد
 گروه معدن: 

ح��وزه صنعت و مع��دن کهگیلوی��ه و بویراحمد 
ب��ا داش��تن ظرفیت ه��ای طبیع��ی و مش��وق های 
س��رمایه گذاری در مناطق محروم می تواند سکوی 
پرتاب برای تحقق جهش تولید در این استان باشد.

به گزارش ایرنا، این استان با داشتن ظرفیت های 
فراوان در صنایع پایین دستی نفت، گاز و پتروشیمی 
از س��ویی و تولید س��الانه ۹1۰ ه��زار تن محصول 
کشاورزی می تواند بهش��ت سرمایه گذاری در سال 

جهش تولید باشد.
س��رمایه گذاری در حوزه صنایع این استان افزون 
ب��ر جهش تولید برای صنعتگ��ران می تواند با ایجاد 
صنای��ع تبدیلی گرهگش��ای رونق تولی��د در حوزه 
کش��اورزی نیز باش��د. عمر حوزه صنعت و معدن در 
کهگیلوی��ه و بویراحمد کمتر از نیم قرن اس��ت و به 
همی��ن دلیل ظرفیت ه��ای فراوانی در این بخش ها 
برای سرمایه گذاری در استان وجود دارد. 1۳شهرک 
و ناحی��ه صنعتی در کهگیلوی��ه و بویراحمد وجود 
دارد و برخ��ی از واحد های صنعتی در ش��هرک ها و 
برخ��ی دیگ��ر خارج از ش��هرک ها و نواحی صنعتی 
هس��تند. هم اینک ۳۳۰ واحد فعال صنعتی با حجم 
سرمایه گذاری بر  اساس پروانه بهره برداری 11 هزار و 
5۰۰ میلی��ارد ریال در کهگیلویه و بویراحمد وجود 

دارد.
برنامه�ه�ای�جه�ش�تولی�د�در�ح�وزه���

صنعت�و�معدن
مع��اون  فرام��رزی،  دارا 
س��ازمان صنع��ت، معدن و 
و  کهگیلوی��ه  تج��ارت 
بویراحمد با اش��اره به اینکه 
تامین مواد اولیه و تجهیزات 
مورد نیاز تولید از مهم ترین 
نیازهای جهش تولید در حوزه صنعت اس��تان است 
اف��زود: برنامه ریزی حمایت از واحدهای تولیدی در 

این مقوله انجام شده است.
وی اف��زود: ب��رای تحق��ق ای��ن ام��ر س��ایتی 
راه اندازی می ش��ود و درآن س��رمایه گذاران نیازها 
و توانمندی ه��ای خ��ود را درج می کنند تا هم بازار 
فروش برای آنان ایجاد ش��ود و هم کالاهایی که در 
کش��ور تولید می شود از سوی صنعتگران خریداری 

و به رونق تولید در آن واحدها کمک شود.
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد تبلیغات مناسب را گمشده جهش تولید 

در استان دانست و افزود: با وجود تولید برخی کالاها 
با قیمت و کیفیت مناسب اما به دلیل معرفی نشدن 
س��رمایه گذاران موفق به فروش به موقع محصولات 

تولیدی خود نمی شوند.
فرامرزی با اش��اره به یارانه تسهیلات بانکی برای 
مناط��ق محروم و معافیت مالیاتی 1۰ تا 1۳ س��اله 
راه ان��دازی طرح های تولی��دی در این مناطق گفت: 
ش��رایطی خوبی در اس��تان برای سرمایه گذاری در 
بخش ه��ای صنعت و مع��دن وجود دارد که نیازمند 
مشارکت رسانه ها برای معرفی این ظرفیت هاست.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحم��د عن��وان کرد: این اس��تان ظرفیت های 
طبیع��ی خوب��ی ب��رای س��رمایه گذاری در صنایع 
 پایی��ن دس��تی نف��ت و گاز، گردش��گری و صنایع

 غذایی دارد.

از��� حمای�ت� ب�رای� دول�ت� ت�اش�
تولید�کنندگان

فرام��رزی گف��ت: با حمای��ت دول��ت، ۳۰ واحد 
تولیدی راکد کهگیلویه وبویراحمد در س��اله 1۳۹۸ 
به چرخه تولید بازگش��تند. معاون سازمان صنعت، 
معدن و تجارت کهگیلویه و بویراحمد ابرازکرد: این 
واحده��ای تولیدی در داخ��ل و خارج از هرک های 
تولی��دی ب��ه چرخه تولی��د بازگش��ته اند. فرامرزی 
تاکید کرد: براس��اس برنامه ریزی انجام شده تکمیل 
1۶ واحد نیمه تمام صنعتی در اس��تان هدفگذاری 
ش��ده بود در حالی ک��ه ۳۸ واحد تولیدی و صنعتی 
کهگیلوی��ه و بویراحمد تکمیل و پروانه بهره برداری 
آن��ان صادر ش��د. وی گف��ت: با بهره ب��رداری از این 
طرح های نیمه تمام ۳55 فرصت ش��غلی جدید در 

استان ایجاد شد.

حوزه�معادن��
معاون س��ازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد ابرازکرد: احیای ۲ واحد معدنی کوچک، 
صدور۲ پروانه اکتش��اف، ۲ پروانه بهره برداری و یک 
فقره گواهی کش��ف از فعالیت ه��ای حوزه معدن در 
این اس��تان اس��ت. وی افزای��ش فعالیت های حوزه 
مع��دن را از دیگ��ر نیازهای جهش تولید در اس��تان 
دانس��ت و افزود: این امر نیازمند تخصیص اعتبارات 
برای مطالعات معدنی اس��ت. معاون سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت کهگیلوی��ه و بویراحمد عنوان کرد: 
هم این��ک ۴۲معدن در این اس��تان فع��ال و در حال 
بهره برداری وجود دارد. فرامرزی اظهار کرد: تاکنون 
۷5 فقره پروانه بهره برداری معدنی در استان با حجم 
سرمایه گذاری افزون بر ۴۰۴ میلیارد ریال صادر شده 
که منجر به ایجاد اش��تغال برای ۷۳۷ نفر شده است. 
وی ذخای��ر مواد معدن��ی کهگیلوی��ه و بویراحمد را 
بی��ش از یک میلیارد و 5۲۰ میلیون تن برآورد کرد. 
معاون س��ازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه و 
بویراحم��د تصریح کرد: عمده مواد معدنی موجود در 
اس��تان مواد اولیه س��یمان، گچ، آهک، سنگ لاشه و 
مالون، مرمریت، بوکس��یت، سلس��تین، مارن و دیگر 
موارد است. فرامرزی تاکید کرد: امید است امسال با 
تعیین تکلیف پهنه های اکتشافی در اختیار ایمیدرو 

و س��ازمان زمین  شناسی و اکتشاف بیش از 1۰ هزار 
کیلومتر  مربع از مساحت استان، شاهد جهش موثری 
در شناس��ایی ظرفیت های معدنی اس��تان و تکمیل 
عملیات اکتش��افی و بهره ب��رداری از معادن و ایجاد 
صنایع معدنی باش��یم. وی ابرازکرد: س��ال گذش��ته 
بی��ش از ۹ هزار و ۷۰۰ میلی��ون ریال حقوق دولتی 
از بهره برداران معادن و دارندگان مجوزهای برداشت 
موقت مواد معدنی وصول شده است که نسبت به سال 
۹۷ بیش از ۳۲ درصد رش��د داش��ت. معاون سازمان 
صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
همچنی��ن بر اس��اس داده های پروان��ه بهره برداری 
موجود معادن در پایان س��ال 1۳۹۸، ذخیره قطعی 
ای��ن معادن ۰.۸ درصد، ظرفیت اس��تخراج اس��می، 
5.۲۴ درصد، اش��تغال ۲.5 درصد و س��رمایه گذاری 
آنها ۹.۲ درصد نس��بت به س��ال 1۳۹۷ رشد داشته 
است. کشف نخس��تین ذخیره معدنی نیترات کشور 
در بخش دیش��موک کهگیلویه و بویراحمد، ایران را 
در جمع کشورهای دارای این ماده معدنی راهبردی 

قرار داده است.
چشم�انداز�صنعت�در�سال�جهش�تولید��

س��الار حس��ین پور، رئیس 
س��ازمان صنع��ت، معدن و 
و  کهگیلوی��ه  تج��ارت 
بویراحم��د گفت: براس��اس 
برنامه ری��زی و هدف گذاری 
انجام ش��ده و ب��رای تحقق 
ش��عار »جهش تولید«، ۴۰ واحد صنعتی راکد استان 
در امسال به چرخه تولید برمی گردد. وی اظهارکرد: 
از این تعداد ۲۰ واحد صنعتی در نواحی و شهرک های 
صنعت��ی اس��تان و ۲۰ واحد دیگر خ��ارج از نواحی و 
شهرک های صنعتی استان قرار دارند. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه و بویراحمد تصریح 
ک��رد: تعداد واحد های صنعتی در اس��تان که قابلیت 
برگش��ت به چرخ��ه تولید را دارند ح��دود ۹۰ واحد 
هستند و 1۲۰ واحد صنعتی دیگر قابلیت برگشت به 
چرخه را ندارند به این معنی که هم اینک تنها سوله ای 
خال��ی ی��ا در تملک بانک و موارد مش��ابه قرار دارند. 
حس��ین پور ابرازکرد: میزان اشتغال واحد های فعال 
صنعتی در اس��تان، 5 هزار و ۳۰۰ نفر بوده و اشتغال 
کل واحد های غیر فعال اس��تان )قابل احیا و غیر قابل 
احیا( ۲ هزار و ۸۰ نفر اس��ت. نرخ بیکاری اس��تان در 
سال 1۳۹۷حدود 1۳.۳ درصد بود که در سال ۹۸ به 

1۰.۸ درصد کاهش یافت.
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روی خط خبر

افزایش تقاضای مس در دوره بهبود اقتصادی

 ازسرگیری
 فعالیت تولید کننده الماس 

در روسیه

عملی��ات در مع��دن بین المللی الم��اس زیرزمینی 
آلروسا آغاز شد. 

به گزارش صنعت کار، آلروس��ا، تولیدکننده الماس 
اعلام کرد که این عملیات در معدن بین المللی الماس 
زیرزمینی در روسیه از سر گرفته شده است. این معدن 
در ۱۶ کیلومتری جنوب غربی ش��هر میرنی در روسیه 

واقع شده است.
این شرکت سال گذشته 2/2میلیون قیراط الماس 
تولی��د کرد، که حدود ۶درص��د از کل تولید کمپانی را 
شامل می شد. پس از آزمایش مثبت چند کارمند برای 
کووی��د -۱۹، تولیدکننده الماس کار خ��ود را در این 
معدن به حالت تعلی��ق درآورد. عملیات این معدن به 
صورت 2 مرحله ای از سر گرفته شده است تا کارکنان 
معدن با پیمانکارانی که در تاسیس��ات س��طحی این 
ش��رکت کار می کنند، در تماس نباشند. در یک بیانیه 
مطبوعاتی، الروس��ا اظهارکرد: »کارمن��دان معدن با 
پیمانکارانی که در تاسیس��ات س��طحی کار می کنند 
ملاق��ات نمی کنند و این موضوع انتق��ال را به حداقل 
می رس��اند. کارمندان این معدن منتظ��ر تایید نتایج 

آزمایش هستند.«
آلروسا همچنین خاطرنش��ان کرد: آزمایش منظم 
کووی��د -۱۹ تا تثبیت ویروس در کش��ور ادامه خواهد 

یافت.

 گروه معدن: 
مس در ط��ول حداقل یک ماه گذش��ته روند 
اصلاح اعجاب انگیزی پس از ش��یوع کووید-۱۹ 
و در آغاز بهبود اقتصادی و کاهش محدودیت ها 

رقم زده است.
به گ��زارش اقتص��اد آنلاین، با وج��ود علائم 
مع��دودی که اقتص��اد جهان برای بازگش��ت به 
ش��رایط بهبود اقتصادی نش��ان داده اما قیمت 
م��س تحت تاثیر هر علامت��ی از بهبود اقتصادی 
ق��رار گرفت��ه اس��ت. در آم��ار 3ماه��ه ب��ورس 
 فل��زات لن��دن LME و در پایان نیمه نخس��ت 
س��ال2۰2۰ مس و ب��ا در نظ��ر گرفتن قیمت 
میانگین ۶ هزار و ۱۰۵دلار افزایش قابل توجهی 
3۸درصدی نسبت به پایین ترین قیمت های ماه 
مارس به ثبت رس��یده اس��ت، همچنین قیمت 
مس نس��بت به قیمت های ابتدای س��ال2۰2۰ 

افزایش 3درصدی داشته است.
در عین حال قیمت س��ایر فل��زات پایه نیز رو 
به بهبودی گذاش��ته اس��ت. بررسی این افزایش 
قیمت ها در فلزات پایه بیانگر آن است که اقتصاد 
جهان که با شیوع ویروس کرونا در شرایط نزولی 
واضحی قرار گرفته بود اکنون کمی رو به بهبود 

گذاشته است.
م��س همچنان ب��ر روی مدار صع��ودی قرار 
دارد و ب��ا قیم��ت ۶ه��زار و ۸۰۵دلار در هر تن 
و ب��ا کاه��ش ضررهای س��الانه ب��ه ۱.۵درصد، 
معاملات افزایشی را در بورس فلزات لندن ادامه 
می دهد. به نظر می رس��د افزایش معاملات مس 
در جه��ان پس از تعطیلی ه��ا و هرج و مرج های 
ناشی از ش��یوع ویروس کرونا آغاز شده است. با 
این وجود کاملا مش��هود است که مس پیش از 
تایید مطمئن چنین جریان ب��ازار نیاز به انجام 
آزمایش های بیش��تری دارد. مس درحال حاضر 
در دو راه��ی اخت��لال عرض��ه و تقاضای چین 
که محتمل ترین چالش های همیش��گی این فلز 
باارزش هستند، قرار گرفته است. درحالی که در 
ماه مارس قیمت این فل��ز به ۴هزار و 3۷۱دلار 
در هر تن رس��یده بود، اکنون روند بهبودی آغاز 
شده اما همچنان نگرانی از افزایش موارد شیوع 
کرونا در شیلی به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده 

مس در جهان وجود دارد.

تاثیر ش��یوع کووید-۱۹ در تولید تمام فلزات 
در براب��ر افزای��ش تقاض��ا کاهش عرض��ه بوده 
اس��ت به طوری که حتی معادن و کارخانه های 
زغال سنگ درپی شیوع ویروس ناچار به کاهش 
و مح��دود کردن عملیات تولی��د یا توقف کامل 
آن ش��دند. قل��ع، ک��ه در نیمه اول س��ال روند 
جالب توج��ه معاملاتی در ب��ورس فلزات لندن 
رقم می زد، پس از آغاز قرنطینه در کش��ورهای 
مختل��ف و نیز توقف تولید در میان کارخانه های 

تولیدی در شرایط تعلیق قرار گرفت.
بررس��ی ها بیانگر آن اس��ت که تولید معادن 
مس در مقایسه با نیکل و روی کمتر تحت تاثیر 
شرایط به وجود آمده قرار گرفته است اما کاهش 
تولید کودلکو کارخانه دولتی ش��یلی که در پی 
وق��وع ی��ک حادثه و قربانی ش��دن تع��دادی از 
کارگران آن اتفاق افت��اد، بر زنجیره تامین مس 

بسیار تاثیرگذار بوده است.
پ��س از این موارد باید به وضعیت چین توجه 
داش��ت، جایی که عمده تقاضای مس جهان در 

آن رق��م می خ��ورد. واردات خالص مس تصفیه 
ش��ده چین با ۱2درصد افزایش نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال گذش��ته به ۱.3۸میلیون تن در 

۵ماهه ژانویه تا مه رسید.
بخش��ی از این جریان وابس��ته به فش��ارهای 
زنجی��ره تامین جهان��ی با افزای��ش 2 درصدی 
واردات کنس��انتره های معدنی کمترین سرعت 
رشد را در ۵سال گذشته رقم زده، در عین حال 
واردات قراض��ه مس در طول این مدت به میزان 
۴۸ درصد کاهش یافته اس��ت. جریان قراضه که 
درپی ش��یوع وی��روس کرون��ا و محدودیت های 
اعمال شده بوده اس��ت، بیانگر آن است که چرا 
س��رب به ویژه نس��بت به میزان بازیافت باتری 

حساس تر عمل کرده است.
در بخش مس چین، ضایعات کمتر به معنای 
تولی��د کمتر مس تصفیه ش��ده از کارخانه های 
ذوب ثانوی��ه و تقاض��ای م��س تصفیه ش��ده از 
تولیدکنن��دگان اس��ت که از آن ب��رای مصرف 
مس��تقیم بهره می گیرن��د. با این ح��ال در این 

بخش، افزایش میل به واردات چین در ش��رایط 
فعلی به شدت بهبود یافته و فعالیت های تولیدی 

از سر گرفته شده است.
سفارش�قراردادهای�تولید�و�صادراتی��

گمانه زنی های زیادی وجود دارد مبنی بر اینکه 
انبار س��هام دولتی چین، اداره ذخایر دولتی در 
 حال جمع آوری موجودی های اس��تراتژیک این 
فل��ز در داخل چین اس��ت. در حال��ی که اکنون 
بخش��ی از ش��ایعه ها در بورس فلزات شانگهای 
ح��ول این محور می چرخد س��ایر بازیکنان این 
عرص��ه هم به دنبال تقوی��ت موجودی انبارهای 
خود هس��تند. داده های موجود بیانگر آن است 
که بار دیگر در مسیر بحران مالی یک دهه قبل 
قرار گرفته  باش��یم، زمانی که چین با ترکیبی از 
محرک گسترده و ایجاد موجودی بحران تقاضای 
فلزات را نجات داد. این بار اگرچه بسته محرک 
مالی چین در حد انتظار بزرگ نیست اما در کنار 
آن بانک های مرکزی جهانی هم به موضع تزریق 
بسته های محرک پیوسته اند که برخی از آنها با 

هدف ایجاد زیرساخت های به سبک چینی مورد 
مصرف ق��رار می گیرد. به عن��وان مثال اتحادیه 
اروپا با طرح »معامله سبز« ۱۵۰ میلیارد یورویی 
که بخش های فشرده مس مانند زیرساخت های 
ش��ارژ وس��ایل نقلی��ه الکتریکی را ه��دف قرار 
داده در این مس��ئله پیش��رو شده است. اختلال 
در تامین، واردات گس��ترده چین و تس��ریع در 
تقاضای »سبز« در آینده شرایط صعود تقاضای 

مس را در برخواهد داشت. 
با این حال اما چش��م انداز روش��ن مس هنوز 
تحت تاثیر ش��رایط ایجاد ش��ده ق��رار دارد چرا 
که کاملا واضح اس��ت که شرایط اقتصادی دنیا 
در اوج نیست. مش��کلات ایجاد شده در معادن 
مس شیلی، خطر شیوع ویروس کرونا در زنجیره 
تامین در کنار ش��یوع دوب��اره ویروس در ایالات 
متحده می تواند یاداور ریسک تقاضا باشد. اخبار 
مربوط به عرض��ه هم باید مورد توجه قرار گیرد 
در ای��ن اخب��ار غالبا پویایی کمت��ری در بخش 

تقاضا دیده می شود.



شنبه  21 تیر 1399  19 ذی القعده 1441   11 جولای 2020   سال دوم  شماره 394

آدرس: تهران- میدان هفتم تیر- خیابان قائم مقام فراهانی-   پلاک 74
تلفکس:88103730

سازمانآگهیها:88722732-3 
توزیعوسازمانشهرستانها:88724211

www.instagram.com/Madandaily
www.Madandaily.com

www.twitter.com/Madandaily
www.t.me/Madandaily

 E-mail:info@madandaily.com
tozi.smtnews@gmail.com

چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:
ناصر بزرگمهر

زیرنظرشورایسردبیری
مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی

نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

بابورسیشدن
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ی��ک کارش��ناس اقتصادی گفت: س��هامداران واقعی باید نگرش و انتظار س��ود در 
بلندمدت را داشته باشد.

اس��ماعیل صبوری در گفت وگو با ایس��نا اظهار کرد: اغلب افرادی که در این اواخر 
وارد بازار س��رمایه و خرید س��هام شده اند با هدف کسب سود از افزایش قیمت سهام و 
س��ودهای کلان یک ش��به یا کوتاه مدت وارد این عرصه ش��ده اند که در همین مقطع 
وظیفه اصلی س��ازمان بورس اطلاع رس��انی و شفاف س��ازی اهداف سرمایه گذاری در 

بازار سهام است.
وی ادام��ه داد: متاس��فانه بعضا مش��اهده می ش��ود که اف��راد از هزینه های روزمره 
زندگی خود برای س��رمایه گذاری در بورس اس��تفاده می کنند یا ریسک های به مراتب 
سنگین تری از قبیل فروش برخی دارایی های ضروری خود را به جان می خرند تا یک 

شبه ره چند ساله بپیمایند که کار صحیحی نیست.
 رئیس مرکز علمی کاربردی مدیریت صنعتی اردبیل با بیان اینکه سوالی که اینجا 
مطرح می شود این است که، آیا این افراد چنانچه ورق برگردد یا بازار از حرکت شتابنده 
موجود بایستد توان تحمل آن ریسک ها را خواهند داشت، اضافه کرد: سازمان بورس، 
کارگزاری ها و همچنین دولت به خاطر سود خود در آگاه سازی و هوشیار سازی مردم 

کم کاری می کنند.
صب��وری ب��ا بیان اینکه ش��رایط کنون��ی بازار س��هام تحت تاثیر عوامل��ی از جمله 
افزایش نقدینگی، افزایش نرخ ارز، افزایش نرخ تورم، تحولات سیاس��ی و بین المللی، 
دستورالعمل کاهش ضریب تضمین از سوی سازمان بورس، افزایش میزان تسهیلات 
و افزایش سرمایه شرکت ها از محل تجدید ارزیابی دارایی ها است، گفت: طرح اعطای 
تسهیلات توسط بانک ها برای خرید سهام به اشخاص و حمایت سهامداران بزرگ در 

مواقع بحران از بازار سهام را نیز می توان در فهرست این عوامل موثر قرار داد.
مدرس دانش��گاه های اردبیل افزایش نقدینگی و رش��د فزاینده آن از گذش��ته تا به 
حال را از عوامل مهم رش��د بازار س��رمایه برشمرد و ادامه داد: نقدینگی های سرگردان 
در بازار سرمایه بهتر از بازارهای موازی میتواند نقش مهمی ایفا کند بنابراین با توجه 
به برنامه های دولت درخصوص افزایش ظرفیت و عمق بازار س��رمایه می توان امیدوار 
ش��د سیاس��ت های کلان دولت در جهت تقویت و حمایت از این ستون و پرده نمایش 

اقتصادی آویز بر آن، نیز باشد. 

ETFبعدیشاملکدامشرکتهامیشود؟
یک س��وم از وعده عرضه سهام ش��رکت های دولتی در بورس اجرا و نخستین واحد 
سرمایه گذاری صندوق سرمایه گذاری قابل معامله )ETF( »واسطه گری مالی یکم« با 
نماد دارایکم چندی پیش در بورس عرضه شد. بازدهی این صندوق باعث شد جذابیت 

این صندوق ها برای مردم دو چندان شود و خود را برای ETF بعدی آماده کنند.
به گزارش ایس��نا، رئیس جمهوری در نخس��تین جلسه هیات دولت در سال جدید، 
ب��ر اینکه دس��تگاه های دولتی باید س��هام خود را در بورس عرض��ه کنند تاکید کرد و 
گفت رونق بورس به این اس��ت که همه دس��تگاه های دولتی س��هام و اموال خود را در 
بورس عرضه کنند؛ لذا امس��ال برای حرکت در تولید نیازمندیم که این س��هام را به 
بازار بورس یا فرابورس عرضه کنیم و بتوانیم تحول بزرگ را ش��اهد باش��یم.همچنین 
استفاده از فرصت بازار سرمایه، در واگذاری شرکت ها و دارایی های دولت و همچنین 
فروش اموال مازاد بانک ها، با توجه به استقبال مردم از این بازار یکی از نکاتی بود که 
از س��وی رئیس جمهوری در تماس تلفنی که با وزیر امور اقتصادی و دارایی داش��ت، 

مورد تاکید قرار گرفت.
در این زمینه، ش��ورای عالی بورس بر اس��اس قانون بودجه س��ال ۹۹ و همچنین به 
اس��تناد اصل 44، در جلس��ه یازدهم فروردین ماه، س��از و کار اجرایی واگذاری باقی 
مانده س��هام دولتی ش��رکت های حاضر در بازار س��رمایه را تصویب کرد و این مصوبه 
ش��انزدهم فروردی��ن ماه ۹۹ از س��وی وزیر امور اقتص��ادی و دارایی تقدیم معاون اول 

رئیس جمهور شد.
سهام�دولت�در�کدام�بخش�ها�عرضه�خواهد�شد؟��

درواقع داستان از این قراربود که دولت قصد داشت سهام خود در شرکت های دولتی 
در بورس عرضه کند و در این راس��تا 3صندوق تعریف ش��د که ش��امل ش��رکت هایی 
می ش��ود ک��ه درحال حاض��ر در بورس وجود دارند. این س��ه صندق ش��امل صندوق 
واس��طه گری مالی، پالایشی )4 پالایش��گاه به ارزش 22 هزار میلیارد تومان( و صنایع 
فلزی و خودروسازی می شود. در این راستا، پذیره نویسی نخستین صندوق که شامل 
باقیمانده س��هام دولت در بانک های ملت، تجارت و صادرات ایران و بیمه های البرز و 
اتکایی امین می ش��د، اواس��ط اردیبهش��ت آغاز و معامله آن نیز تقریبا یک ماه پس از 

پدیذه نویسی تحت نماد دارایکم آغاز شد.
ویژگ��ی ب��ارز این واگذاری، بهره مندی تمامی ایرانی��ان از تخفیف 2۰ درصدی بود. 
س��قف سرمایه گذاری هر ش��خص حقیقی )هر کد ملی(، 2۰ میلیون ریال )2 میلیون 
تومان( تعیین ش��ده بود. پذیره نویس��ی برای هر فرد دارای کد ملی امکان پذیر بوده و 

محدودیت سنی برای متقاضیان وجود نداشت.
صندوق�بعدی�کدام�است؟��

با توجه به اینکه صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در بورس 3 صندوق واسطه 
گری مالی، خودروسازی و صنایع فلزی و صنایع پالایش نفت و پتروشیمی هستند، این 
سوال وجود داشت که آیا فردی که با کد ملی یا کد بورسی خود در صندوق اول )واسطه 
گری مالی یکم( تا سقف دو میلیون تومان پذیره نویسی می کند، امکان پذیره نویسی در 
سایر صندوق ها را دارد یا خیر؟ باید گفت منعی برای پذیره نویسی در سایر صندوق ها 
در ش��رایط مذکور وج��ود ندارد. بنابراین تخفیف در نظر گرفته ش��ده فقط برای یک 
صندوق اعمال می ش��ود. هرچند دارایکم آن طور که باید و ش��اید مورد استقبال مردم 
قرار نگرفت و درحالی که باید باید 17 هزار میلیارد تومان وجه جذب می کرد اما فقط 
۶۰۰۰ میلی��ارد تومان جذب کرد ام��ا بازدهی خوب این صندوق )افزایش 2.7 برابری 
این صندوق( باعث شده بسیاری از مردم منتظر صندوق بعدی که قرار است از سوی 
دولت عرضه ش��ود بنش��ینند. بر این اس��اس به گفته علی صحرایی، مدیرعامل بورس 
ته��ران بین دو صندوق باقی مانده پالایش��ی و صنای��ع فلزی و خودرو، دومین صندوق 
قابل معامله که قرار اس��ت در بورس عرضه ش��ود مربوط به صنایع فلزی و خودرویی 
اس��ت. البته زمان عرضه این صندوق هنوز مش��خص نیس��ت و طبق گفته های حسن 
 ETF قالیباف اصل، رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار هنوز دولت از این س��ازمان

جدید درخواست نکرده است.

اخبار

طراحی بورس مسکن در دستورکار شورای عالی بورس

جای�خالی�بازار�آتی�سکه�برای�جذب�نقدینگی

�۳پارامتر�تکان�دهنده�»بورس«

 گروه معدن: 
عضو ش��ورای عالی ب��ورس گفت: راه ان��دازی بورس 
املاک )مسکن( در حالی یکی از مهم ترین اقدامات و 
ضروری ترین نیازهای اقتصاد است که اکنون مطالعات 
راه اندازی این بورس در دست انجام است و امید است 

در آینده نزدیک شاهد آغاز به کار این بورس باشیم.
به گ��زارش پای��گاه خبری بازار س��رمایه، »س��ید 
روح الله حس��ینی مقدم« با بیان اینکه مشخص نیست 
این ب��ورس در قالب پنجمین بورس فعال در کش��ور 
آغ��از به کار کند ی��ا در یکی از بورس ه��ای چهارگانه 
ق��رار گیرد، افزود: در صورت تایید بورس مس��کن به 
عنوان پنجمین بورس ایران، ش��ورای عالی بورس باید 
مجوزه��ای لازم برای این امر را ص��ادر کند، موضوع 
بورس املاک یا همان بورس مس��کن ازجمله مواردی 
اس��ت که در این شورا مطرح ش��ده و درحال مطالعه 

است.
وی ادامه داد: پیش��نهاد وزیر اقتصاد بر این بود که 
ب��ا توجه به نارس��ایی های موجود در حوزه مس��کن، 
ضرورت دارد یک تفکر مناس��ب برای س��اماندهی آن 
انجام شود. این موضوع با ایجاد بورس مسکن درحال 
پیگیری است که اکنون مطالعات تکمیلی آن پیگیری 

می شود.
حس��ینی مقدم ادام��ه داد: چنانچ��ه قرار باش��د در 
قال��ب پنجمین بورس فعال باش��د باید ش��ورای عالی 
بورس مجوز برای تاس��یس را صادر کند، در غیر این 
صورت ورود مسکن در یکی از بورس ها به طور جدی 

پیگیری خواهد شد.
حس��ینی مقدم در ادام��ه به اظهار چن��د نکته در 
خصوص ضرورت داش��تن یک بازار منس��جم املاک 
و مس��تغلات در کش��ور پرداخ��ت و گف��ت: اکن��ون 
چالش های بسیار مهمی در حوزه مسکن وجود دارد، 
امروزه شاهد انتشار اخباری پیرامون پشت بام فروشی 

هستیم. 
خب��ر مالی��ات بر ام��لاک خال��ی وج��ود دارد. در 
حالیک��ه چندصده��زار ملک خالی وج��ود دارد و در 
مقابل متقاضیان زیادی هس��تند که برای دست یابی 
 ب��ه مس��کن مناس��ب ب��ه حاش��یه ش��هرها مراجعه 

می کنند.
مدیرعام��ل تامی��ن س��رمایه بانک مل��ت در ادامه 
ب��ه پیش فروش ه��ای انج��ام ش��ده در این ح��وزه و 
کلاهبرداری انجام ش��ده نیز اش��اره کرد و گفت: این 

مسئله به شدت در اقتصاد مشاهده می شود.
وی راه��کار را ایج��اد مکانیزمی دانس��ت که هم از 
ش��فافیت بالای��ی برخوردار باش��د و ه��م تخصیص 
مناس��بی را به دنبال داش��ته باش��د و افزود: در واقع 
س��ازوکارهایی ک��ه برخ��ورد ب��ا بنگاه ه��ای املاک 
ص��ورت می گی��رد و از قیمت گذاری ب��الا جلوگیری 
می شود، به نوعی س��ازوکار مقطعی است که هیچگاه 
 پاس��خگو نبوده و ه��ر روز بر گرفتاری م��ردم اضافه 

کرده است.
حس��ینی مقدم ادامه داد: جمع بندی کارشناس��ی 
این اس��ت که یک بازار ساختار یافته مسکن می تواند 
در این حوزه کمک ش��ایانی داشته باشد، هم موضوع 
عرضه و فروش مسکن را نظام مند کند و هم به تولید 
مس��کن و تامین مالی تولید و عرضه مسکن در کشور 

کمک کند.
به گفته این کارش��ناس بازار سرمایه، به طور مثال 
ی��ک فردی در یک��ی از مناطق آزاد کش��ور زمینی را 
خریداری کرد و مجوز س��اخت نی��ز دریافت کرد. در 

فاصله زمانی دریافت مجوز س��اخت و پروانه ساخت، 
اق��دام به پیش ف��روش واحدها ک��رد. از این محل نیز 
حدود ۵۰۰میلی��ارد تومان تامین مال��ی کرد. جالب 
اس��ت که آن فرد پس از تامی��ن مالی و پیش فروش 
واحده��ای مس��کونی مزبور دچار مش��کل ش��د و در 

همی��ن زمینه تع��داد بالایی از افرادصاحب س��رمایه 
نی��ز دچار چال��ش و از بین رفتن س��رمایه های خود 
ش��دند. حسینی مقدم در ادامه با اظهار این مطلب که 
چنانچه تامی��ن مالی مزبور در یک ب��ازار قاعده دار و 
نظام مند انجام می ش��د، چنین چالش��ی رخ نمی داد، 

گفت: اینجا در اصطلاح پیش فروش عنوان شده است، 
پذیره نویس��ی ک��رده یک دارایی را که قرار اس��ت در 
آینده به بهره برداری برس��د ولی در بازار س��رمایه به 

تامین مالی معروف است.
وی ادام��ه داد: بر اس��اس قانون ب��ازار اوراق بهادار، 
تامی��ن مالی عمومی در ب��ازار اولیه باید تحت نظارت 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار باش��د. اگر کمک کنیم 
ای��ن بورس ش��کل بگیرد، تامین مالی ه��ا برای تولید 
مس��کن از سوی همین ش��رکت های شناسنامه دار و 

متخصص به راحتی انجام خواهد شد.
حس��ینی مقدم یکی دیگر از مزایای تشکیل چنین 
بورس��ی را اس��تفاده از ابزاره��ای تخصصی مس��کن 
مانند صندوق زمین و س��اختمان و صندوق املاک و 
مستغلات عنوان کرد و افزود: بررسی ها نشان می دهد 
ک��ه اکنون چنین ابزارهایی از موضوعات دس��ت دوم 

بورس های فعلی است.
وی در ادام��ه ب��ه جمع بن��دی موارد مطرح ش��ده 
پرداخت و افزود: به این ترتیب مش��اهده می شود که 
باید یک بازار س��اختاریافته ای برای مس��کن طراحی، 
ایجاد و راه اندازی کنیم و در این صورت قادر خواهیم 
ب��ود تا بخ��ش قابل توجه��ی از چالش ه��ا و معضلات 

موجود را ساماندهی کنیم.
عضو ش��ورای عالی بورس، کمک و همکاری تمامی 
ارکان را لازمه موفقیت چنین امری دانس��ت و اعلام 
ک��رد که در این صورت هم عرضه کننده و متقاضی را 

به سمت این بورس هدایت کنند و جهت دهند.
حس��ینی مق��دم در ادام��ه تاکی��د کرد: ای��ن بازار 
ذینفعان مختلفی خواهد داش��ت؛ از جمله دولت، انبوه 
سازان مسکن، بانک ها و نهادهای دولتی دارای املاک 
مازاد، بانک های تخصصی حوزه مس��کن، شرکت های 
س��اختمانی تولیدکننده مس��کن و حتی س��ازمان ها 
و نهاده��ای ارائه دهن��ده خدمات ش��هری مانند آب 
و فاض��لاب از بازیگران این ب��ازار خواهند بود. دولت 
معتقد است باید بسیاری از املاک مازاد خود از جمله 
بانک های خود را امکان فروش مناس��ب آن نیس��ت، 
در یک ب��ازار نظام مند به فروش رس��اند. آن هم یک 
کاربری مناس��ب اس��ت که می توان��د در قالب بورس 

مسکن پیگیری شود.

عضو هی��ات علمی پژوهش��کده پول��ی و بانکی در 
واکنش ب��ه ورود نقدینگ��ی به بازارهای ارز و س��که 
می گوید: سال هاس��ت در دنی��ا از ابزارهای نوین مالی 
به منظور ورود نکردن س��فته بازان به بازارهای واقعی 
کالایی اس��تفاده می شود، اما در کشور ما وقتی بورس 
کالا شرایط هدایت نقدینگی به بازار مالی طلا را فراهم 
می کن��د، عده ای ب��ا آن مخالفت می کنن��د که جای 
تعجب دارد؛ به اعتقاد بنده، توس��عه معاملات گواهی 
سپرده س��که و راه اندازی مجدد قرارداد آتی سکه در 

دستور کار قرار گیرد.
به گزارش کالا خبر، کامران ندری عنوان کرد: سال 
هاس��ت در دنیا از ابزارهای نوین مالی به منظور ورود 
نکردن سفته بازان به بازارهای واقعی کالایی استفاده 
می شود، در این زمینه باید استفاده از ابزارهای مشتقه 
همچون قراردادهای آتی و آپشن و گواهی های سپرده 

کالایی در دس��تور کار ق��رار بگیرد، زیرا که 
امروز ش��فافیت حلقه گمش��ده بسیاری از 
بازارهای کش��ور به ش��مار می رود و در این 
زمینه بورس کالا می تواند نقش بس��زایی را 

ایفا کند. 
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه کالایی 

همگن مانند س��که باید در بازارهای مالی بورس کالا 
معامله شود، گفت: متاسفانه شاهد بودیم که معاملات 
آتی س��که 2سال پیش متوقف شد و معاملات گواهی 
س��پرده س��که نیز به بهانه گران شدن سکه در بورس 
کالا چند روزی متوقف ش��د؛ اما کمی بعد مش��خص 
ش��د که بورس کالا و بانک ها تنها بس��تر معاملات و 
خزانه نگهداری س��که را فراه��م کردند و دلیل ادعای 
بی تاثیری بازار مالی طلا بر قیمت ها نیز همین س��که 
1۰میلیون تومانی بازار اس��ت. بنده اعتقاد دارم شاید 

اگر معاملات آتی س��که در بورس کالا ادامه 
پی��دا می کرد و بخش��ی از نقدینگی موجود 
وارد این بازار مالی می شد، تا این حد شاهد 
این وضعیت بلبش��و و آشفته در بازار سکه و 

طلا نبودیم.
اقتصاد�به�ش�دت�نیازمند�توس�عه���

بورس�کالاست
ای��ن اقتص��اددان تصری��ح ک��رد: باید س��ازوکاری 
فراهم ش��ود ت��ا اس��تفاده از ظرفیت ب��ورس کالا در 
ب��ازار کالایی کش��ور توس��عه پیدا کن��د، چرا که دنیا 
ب��ه این س��مت حرکت ک��رده و ما نیز برای داش��تن 
ثبات اقتص��ادی و همچنین عدم ایج��اد التهابات در 
بازاره��ای مختلف به هر بهانه ای، باید از بازار ش��فافی 
 چ��ون ب��ورس کالا س��ود ببری��م، در غیر ای��ن ضرر

خواهیم کرد.

 ندری با اشاره به اینکه عرضه کالاها در بورس کالا 
باعث به وجود آمدن ش��فافیت در مبادلات شرکت ها 
می ش��ود، اظهارکرد: اینکه محص��ولات در بورس کالا 
به شکل کاملا شفاف در بستری الکترونیکی، مدرن و 
به س��ود دو طرف عرضه کننده و خریدار عرضه شود، 
اتفاقی است که اقتصاد کشور به شدت به آن نیاز دارد، 
چرا ک��ه در برخی از بازارها ش��اهد دلالی و معاملات 

سوداگرانه هستیم.
وی اف��زود: اگر این امکان فراهم ش��ود که کالاهای 
بیش��تری در ب��ورس کالا پذی��رش ش��وند، ای��ن کار 
موجب��ات ای��ن ام��ر را فراه��م م��ی آورد ک��ه دولت 
بتوان��د به صورت دقی��ق بازار را رصد کن��د و اگر هر 
ج��ا عرضه یک کالا کم ش��د، می توان بی��ش از بروز 
 التهاب، نس��بت ب��ه تنظیم ب��ازار از طریق بورس کالا 

اقدام کرد.

یک کارش��ناس بازار سرمایه در تش��ریح 3 پارامتر 
تاثیرگ��ذار بر بازار س��رمایه گفت: پارامت��ر اول )دلار( 
همچنان ب��ا قدرت وجود داش��ته، در خصوص بهبود 
پارامتر دوم )بیماری کرونا( نیز هنوز سیگنال درمانی 
یافت نمی شود و در نهایت پارامتر سوم یعنی حمایت 
دولت نیز با ای تی اف های در راه به عنوان عاملی موثر 

بر رشد بازار سرمایه همچنان پابرجاست. 
به��روز ش��هدایی، در ارزیاب��ی بازار س��هام به رادیو 
گفت وگ��و گف��ت: در نگاهی کل��ی به ب��ازار می توان 
دریافت، نخستین پارامتری که در سال ۹8، موج اولیه 
برای رش��د را در بازار ایجاد کرد، نرخ دلار بود، فعالان 
بازار نیز براس��اس جایگزینی ن��رخ جدید دلار، نگاهی 
جدی��د به قیمت ها اعم��ال کرده و حرک��ت اول بازار 

س��رمایه ایجاد ش��د. وی اظهار کرد: موج این بیماری 
باعث شد بس��یاری از تجارت های متوسط و کوچک، 
در حرکت ه��ای اولیه از فعالیت افتاده و پول جدیدی 
از س��وی موج دومی ها و نقدینگ��ی بی بازده وارد بازار 

سرمایه شد و موج را تقویت کرد.
ش��هدایی در تش��ریح موج س��وم اضافه کرد: بحث 
تحریم ه��ا و اراده دول��ت ب��رای رونق بازار س��رمایه و 
فروش ای تی اف ها، واگذاری و حمایت بانک مرکزی، 
کاه��ش نرخ بهره بانک، حمای��ت مجلس و خط زدن 
قوانین��ی که بازار را تحریک می کرد، باعث ش��د موج 
س��وم ایجاد ش��ده و حالتی تازیانه ای به بازار اعمال و 
رش��دی عجیب و غریب و خوب را در سال ۹۹ ایجاد 

کرد. 

وی تقویت هر 3پارامتر را امری تاثیرگذار بر بورس 
دانست و گفت: تقویت هرکدام از پارامتر ها این انتظار را 
برای فعالان خواهد داشت که بازار حداقل رشد را حفظ 
کند، همچنین بحث افزایش نرخ دلار بالای بیست هزار 
 تومان نیز باعث ش��د پارامتر اول رشد و دوباره تقویت

 شود. این کارشناس بازار سرمایه به نکته ای مهم اشاره 
و اظهار ک��رد: درحال حاضر به نظر می رس��د افزایش 
نرخ، خواس��ت بازار باش��د، این درخواس��ت شخصی 
نبوده بلکه برآیند کلی بازار اس��ت و به دلیل عواملی، 
 چون عرضه، تقاضا و تحریم به صورت افزایش��ی ادامه 

خواهد یافت. 
ش��هدایی اضافه کرد: پارامت��ر اول )دلار( همچنان 
ب��ا ق��درت وج��ود داش��ته، درب��اره بهب��ود پارامت��ر 
دوم )بیم��اری کرون��ا( نی��ز هن��وز س��یگنال درمانی 
یاف��ت نمی ش��ود و در نهای��ت پارامت��ر س��وم یعنی 
حمای��ت دول��ت نی��ز ب��ا  ای تی اف ه��ای در راه ب��ه 
 عن��وان عاملی موثر بر رش��د بازار س��رمایه همچنان 

پابرجاست.

رئیسکمیسیونعمرانمجلس:
جلوی»بورساملاک«راخواهیمگرفت

رئیس کمیسیون عمران مجلس راه اندازی بورس املاک را موجب حبابی شدن قیمت مسکن دانست و 
گفت: با تسهیلات 18درصد قشر ضعیف و متوسط هیچگاه صاحب خانه نمی شود.

محمدرضا رضایی کوچی در مصاحبه با برنامه »صبح   وگفت وگو« مس��کن را در اولویت رس��یدگی های 
کمیسیون عمران دانست و گفت: در سال ۹۰۰هزار واحد مسکونی باید ساخته شود که تازه بازار به تعادل 

برسد، ولی این عدد به رقم 3۰۰ هزار کاهش پیدا کرده.
وی انباش��ت مس��کن را موجب خلق قیمت های سرس��ام آور دانس��ت و گفت: پیش��تر ضمن مکاتبه با 

رئیس جمهوری به پیش بینی این شرایط پرداخته بودیم.
این نماینده مجلس تس��هیلات 18درصد با س��ودی که مردم قادر به پرداخت آن باش��ند را پیش��نهاد 
کمیسیون عمران مجلس دانست و افزود: تسهیلاتی باید در اختیار کارمندان قرار گیرد که توان بازپرداخت 
آن را داش��ته باشند. تس��هیلات کنونی گران اس��ت و توان پرداخت آن را در کارگران، کارمندان و کسبه 

نمی بینیم.
رضایی خاطرنش��ان کرد: در مجلس بای��د روزانه این موضوعات را پیگیری کنی��م و مرکز پژوهش های 

مجلس را هم بسیج کردیم تا در این مورد طرحی بنویسد.
وی ب��ر ل��زوم تامین زمین ارزان قیمت تاکید کرد و گفت: دولت زمین کاف��ی در اختیار دارد که باید به 
طرح های تفصیلی ش��هر ها الحاق ش��ود؛ ولی دولت هم اینک زمین را به بورس می برد درحالی که چندین 

برابر کنونی، افزایش قیمت خواهد یافت.
رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه مجلس درپی حل معضلی به نام بورس مسکن است، گفت: 

در این باره نامه نوشتیم و تذکر دادیم.
رضایی گفت: ما مخالف بورس املاک هستیم، چون در این صورت مسکن به سمت بورس بازی رفته و 

قیمت زمین را به صورت حبابی افزایش می دهد.
وی افزود: زمین دولتی باید با قیمت مناسب و ارزان در اختیار انبوه سازان قرار گیرد که اگر وارد بورس 

شود، عده ای این زمین ها را به  صورت خام خریده و احتکار می کنند.
رضایی با بیان اینکه این نوع بنگاه داری هزینه های دولت را تامین می کند، گفت: با تسهیلات 18درصد 

قشر ضعیف و متوسط هیچگاه صاحب خانه نمی شود.
رئیس کمیس��یون عمران گفت: مدل های دولت تدبیر و امید جواب نمی دهد؛ پس باید زمین با قیمت 

ارزان و تسهیلات متناسب با توان بازپرداخت مردم را برنامه ریزی کنیم.
رضایی خاطرنش��ان کرد: مسکن در اختیار یک وزیر نیست و کل دولت باید پای کار باشد و این مسئله 

باید در دولت حل و فصل شود.
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